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Wom que enguany Ja Setmana Santa ha caigut molt d'hora, la majoria d'hotels 
ha de1x.at passar aquestes dates de tradicional bona ocupació i no obriran fins dia 1 
de maig. Efectivament, les nostres zones turístiques, ara mateix, presenten un aspecte 
més aviat tristó, sense a penes moviment. La temporada, que d'una manera o altra 
s 'havia anat dilatant, sembla tomar als fatídics i esquifits sis mesos, de maig a 
octubre. Amb la qual cosa, la rendibilitat de les empreses es redueix 
considerablement, i no en parlem dels ingressos dels treballadors implicats. 

És evident que el tipus de promoció que es fa del nostre producte turístic es 
demostra incapaç de contrarestar els efectes negatius de la recessió econòmica, de 
la inseguretat i de la competència creixent. El Firstsun s 'ha demostrat tan ineficaç 
com el Cales de Capdepera, i Claudia Schiffer amb tan poc ganxo com l'equip 
ciclista Illes Balears. Aquesta situació ens preocupa i ens afecta a tots, al sectór 
hoteler el primer, lògicament, però també a la resta de sectors implicats, perquè el 
carro l'hem de treure endavant entre tots. Ara, des de l'Ajuntament s'ha plantejat 
la recuperació del Patronat de Turisme, iniciativa que s 'ha de considerar bona si és 
capaç, precisament, de comprometre totes les parts afectades, sense exclusions ni 
apriorismes. 

Bona part de les reflexions de "Cap Vermell", al llarg de gairebé25 anys-aquests portal ets 
quevénena expressar les nostres preocupacions, els nostres punts de vista, les nostres crítiques ... - han 
voltatentomdel turisme. No ja a títol pesonal, sinó com a publicació, ens hi sentim concernits i volem 
contribuir a llaurar el futurtwistic del nostre poble. Detwisme en parlàvem el mes passat i ho feirn aquest 
mes, i ho tomarem fer tantes vegades com faci falta. La nostra contribució sempre serà modesta, com 
ho són els mitjans de què disposam, però volem fer veure al sector hoteler que no es troba sol, ni s 'hi 
ha de voler trobar. Els hotelers són els qui han fet les majors inversions i els primers a patir les sacsades 
conjunturals de cada moment; però és tota la societat laquehihainvertiten fmmaderenúncies i pèrdues 
irrecuperables en matèries tan importants per a la qualitat de vida com el medi ambient, la tranquil·litat 
o la seguretat... i per tant tots hi tenim a dir. 

Benvinguda sigui aquesta reactivació del Patronat de Turisme. Els hotelers 
faran bé de cercar vies per a vendre a bon preu el seu producte. Ells són els qui han 
de liderar les iniciatives que s 'hagin de prendre en aquest sentit. Però s'equivocaran 
si actuen amb el paternalisme a què ens tenen acostumats. Ara la societat ja sap 
que no feia falta el ritme de creixement que ha patit aquesta terra, perquè d'aital 
creixement se n'han beneficiat de manera molt desigual els distints agents implicats 
i perquè es té la convicció que un creixement menys agressiu no hauria significat 
menys nquesa. 

El "nou" Patronat de Turisme, fet entre tots, hauria de ser no un instrument 
per vendre imatges de racons paradisíacs que no existeixen, sinó una eina que 
ajudàs a recrear aquell paradís que van ser Cala Rajada, l'Agulla, Canyamel... 
Mallorca tota. Al sector hoteler, i a tots nosaltres, ens convendria, sobretot, un 
Patronat que es dedicàs a fomentar 1' estimació per aquesta terra. El dia que els 
hotelers descobreixin que el futur del sector passa per un amor desesperat per 
aquest país -en el sentit més ample d'aquest concepte- segurament hauran 
trobat la pedra filosofal de la rendibilitat dels seus negocis. 
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Any de la Llata 
Segueixen els actes organitzats en cada categoria s'exposaren 1 O obres, 

el si de 1 'Any de la Llata. A més de la a més de dues mencions especials, 
conferènci11 dee rli11 1 ~ rle mnrç rl'Tsnhel que reberen un trofeu especialment 
Moll, en la sala Polivalent del teatrr dissenyat per l'any de la llata (una 
davant nombrós públic, el passat mes senalla) en un acte multitudinari a can 
se entregaren els premis del concurs de Creu d'Inca. 
la mascota de l'any de la llata. Al D'altra banda Pep Llull (música) i 
concurs participaren massivament els Pere Orpí (lletra) han conclós la 
alumnes d'Educació Infantil i Primària, cançó de l'any de la Llata que aviat 
i només un d'ESO, essent la guanyadora podem sentir de la mà de les corals 
na Cristina Sosa del col·legi s'A ub a. De locals. 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www. sanostra.es 
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Teatre 
El passat dia 19, el grup artanenc 

Desas-3, amb la col-laboració d'Es 
Mussol i Fila 7, va dur a I' escenari del 
Teatre Municipal l'obra de Cario 
Goldoni, "L'hostalera", un clàssic en 
una versió renovada i actual. L'eterna 
guerra de sexes serveix d'excusa per a 
desenvolupar el retrat d'uns 
personatges tendres i humans, amb 
totes les contradiccions de la naturalesa 
humana, això sí, en clau d'humor. Un 
escenari senzill i efectiu, un 
desenvolupament àgil i la bona tasca 
dels actors i de la direcció, a cànec de 
TotiFuster, vaaconseguirque les quasi 
dues hores que dura la "comèdia" 
passassin en un no res. A més, va posar 
en relleu el creixent nivell de 
coHaboració entre els distints grups 
teatrals de la comarca i les grans 
possibilitats que se'n deriven. 

Pressuposts 
Som a les acaballes de març i els 

pressuposts, segons paraules del batle 
Joan Fener, encara no estan llests. No 
és que no s'hagin consensuat, o que 
no s 'hagi pogut arribar a cap acord, o 
que faltin "perfilar" algunes partides ... 
no, no és això: senzillament, encara no 
hi ha pressuposts per a discutir. 
Després tot seran presses , crits i 
renous. 

Entrega dels premis de del concurs de la mascota de l'any de la llata 
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Vivendes Socials 
Les màquines excavadores 

han començat a moure el terreny 
en els solars on s'han de cons
truir les vi vendes socials 
projectades en el nostre 
municipi. Són en total 3 8 
vivendes distribuïdes així: A 
Capdepera, en el carrer Roses 
( 11 habitatges) i Gómez Ulla (dos 
edificis, un amb 13 i 1' altre amb 1 O 
habitatges) ; A Cala Rajada 4 
habitatges al carrer Pizarro. Aquestes 
obres duen un notable retràs, ja que 
se projectaren en època del Pacte de 
Progrés i, han de passar el, 
previsiblement, llarg període de 
construcció i adjudicació. 

Aturada única. 
A partir de dia 21 de març, els 

autobusos de les línies-regulars, tindran 
una aturada única en Cala Rajada. 
Concretament serà en el carrer 
Castellet, davant 1 'Hotel Luna.Pel 
moment s 'ha pintat la zona 
d'aparcament i s'espera l'instal-lació 
dc les marquesines i scnyalitzaació. 
Entre d'altres motius s'intenta evitar 
el pas dels autobusos pel centre de 
Cala Rajada. 

Concerts 
Un any més, s'han dut a terme els 

concerts o audicions musicals al Teatre 
Municipal dels alumnes de 1 'Escola de 
Música. Com és habitual assistiren els 
familiars i amics dels joves 
instrumentistes.en un ambient molt 
familiar. Una altra actuació va ser el 
concert que oferí el dia 5 de març, la 
bandeta de Música de Capdepera, 
sota la direcció de Miquel Gayà. El 
joves interprets mostraren el bon nivell 
assolit i la confirmació de la progressió 
del grup com a conjunt. 

I quasi desapercebut pel públic 
gabellí, passà la coral anglesa Wealden 
Consort, que dia 2 d'abril oferí un variat 
programa en un concert benèfic. Això 
sí, l'assitència de la colònia anglesa 
resident a Capdepera, ajudà a omplir 
butaques fins aconseguir una discreta 

assistència de públic. 

S'Au ba 
L'Ajuntament de Capdepera ja 

disposa d'un projecte del que serà la 
futura sala polivalent/edifici municipal 
de s' Auba vell. Del que poguéren 
veure, i sembla que el projecte encara 
no està tancat, cal ressenyar que 
abarcarà el solar de s'Au ba vell i el 
solar fins el carrer l'Agulla, disposarà 
d'un ampli pàrquing soterrani, d'una 
Sala polivalent amb accés des del jardí, 
i un edifici de tres pisos que donarà 
cabuda a diversos serveis:oficina tu
rística, dependències municipals, 
despatxos, etc ... Aquest serà, sens 
Juble, uu euifi.ci més 4ue necessari per 
a donar a Cala Rajada uns mínims 
serveis per al ciutadà. 

Incendi 
Dia 23 de març, de matinada, es 

declarà un incendi a 1 'hotel Club Cala 
Rajada, que causà grans desperfectes 
al seu interior i que afectà distintes 
habitacions i dependències de 1' edifici. 
En 1' extinció del sinistre hi participaren 
dotacions dels bombers d'Artà 

' 
Manacor i Felanitx, així com agents 
de la Policia Local i Guàrdia Civil. Tot 
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Ja que se'n detingué el 
presumpte autor quan 
intentava fugir, després de 
causar, a més, 
desperfectes a dos cotxes 
i una moto estacionats en 
un pàrquing proper. 
Afortunadament, l'hotel 
estava tancat i no hi havia 
clients. Els propietaris es
peren poder obrir 

1' establiment pel mes de maig, com 
estava previst. 

Accident. 
Un desgraciat accident laboral es 

produí dia 30 de març, en el carrer 
1' Agulla. Miquel Sureda Mestre, veí 
d'Artà i treballador de 1' empresa 
encarregada de la recollida de fems, 
Re balim, caigué en terra en el moment 
que el camió feia marxa enrere i sense 
que el conductor pogués fer res per a 
evitar 1' accident. El vehicle li passa per 
damunt, cosa que li provocà ferides 
molt greus. l111111ediatament, els seus 
companys avisaren els serveis 
d'urgències i la Polida Local, que 
prestaren els primers auxilis: de fet, 
se'lmantingué amb vida tlns arribar a 
l'hospital de Manacor, on morí d'una 
aturada cardíaca. Miquel Sureda te
nia 62 anys i en feia 18 que treballava 
per a 1' empresa Re balim. 

Pescadors 
El conflicte que afecta a pescadors 

i peixaters de Mallorca, que va esclatar 
el passat 22 de març, també s'ha fet 
notar en el nostre municipi. Les 
peixateries continuen venent peix, 
mentre els pescadors han improvisat 

la venda directa al públic al 
voltant de les mateixes 
barques i de la llotja del 
moll. Cada dia, tant de matí 
com al capvespre, un bon 
nombre de veïns de Cala 
Rajada i Capdepera -i 
d'altres poblacions dels 
voltants-s' apropen al ¡;noU 
a fer les compres 
directament als pescadors, 

Q~t"ft!.'liC7~Jidjit:;¡lifirg:! els quals venen el peix a 
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preu de llotja. L'origen del conflicte es troba en el sistema 
electrònic de subhasta implantat a la llotja de Palma, i 
sembla que va per llarg. Els pescadors de Cala Rajada es 
queixen que després d'un hivern dur com el que han patit, 
amb pocs dies hàbils de pesca, només els faltava aquest 
enfrontament. 

Setmana Santa 
La Setmana Santa no deixa de sorprendre'ns, any rere 

any, pel fet de concitar unes manifestacions de religiositat 
que no tenen res a veure amb les pràctiques de la resta de 
l'any. Sigui perquè aquestes celebracions pasquals van més 

s 

enllà de les creences -o qui sap si perquè en són 1' expressió -.=--
més atàvica-, sigui perquè 1 'Església és així de polièdrica, 
el fet és que per Setmana Santa, processons incloses, els 
temples semblen recuperar una feligresia que els altres 
dies viu d'esquena al fet religiós. Sigui com sigui, i com 
passa cada any, indefectiblement, les celebrtacions 
d'enguany, com les de l'any passat, i segurament com les 
de l'any que ve, comptaren amb una bona participació. El 
temps, tapadot, no impedí cap processó, i el dia de Pasqua 
va lluir esplendorós, sumant-se a la festa de l'Encontre. 

Todos.es 
En el marc de la campanya "Tots a Internet", que té 

com a finalitat sensibilitzar als ciutadans i incentivar 1 'ús 
d'Internet, ens visitarà una aula mòbil (autobús) els dies 17 
d'abril a Cala Rajada (Plaça Castellet) i 18 d'abril a 
Capdepera (Plaça de la Constitució). L'horari de visita serà 
dc 9 a 19 hores, per a grups, i de 19 a 21 hores amb visita 
lliure. La classe, impartida per monitors amb ús d'ordinador, 
durarà uns 50 minuts. 

Patronat del Castell 
Després d'un llarg període d'inactivitat, el Patronat del 

Castell s 'ha proposat la renovació dels seus estatuts i dels 
membres representatius de les distintes associacions del 
poble. Entre els projectes immediats es troba la restauració 
de la torre d'en Miquel Nunis, la creació del "Museu de la 
Llata" a la casa del Governador i l'instal·lació d'un nou 
sistema integral d'iHuminació. 

CLÍNICA 
DENTAL 

GESA 
El conflicte de la Sala amb Gesa pel soterrament de 

les noves línies d'alta tensió tensió, en el nostre municipi, 
tenen un episodi més. El jutja número 2 de Palma ha admès 
la sentència interposada per GESA contra l'acord de la 
junta de govern de 1' ajuntament, que denegava la llicència 
per la línia d'alta tensió entre Artà i Capdepera. La 
sentència, desfavorable als interesos municipals, pot ser 
recorreguda abans de dia 13 d'abril i sembla que la intenció 
és fer-ho així. Segons els batle, en daclaracions a la premsa 
de ciutat, aquesta sentencia li ha causat sorpresa " ... 
perquè aquesta sentència trepitja l'autonomia de cada 
Ajuntament a decidir". 

UNIVERSITAT OBERTA PER A MAJORS 2005 
CONFERENCIES 

·DIA 25 D'ABRIL.APROFITEM ELS ALIMENTS 

·DIA 5 DE MAIG. ENVELLIMENT, EXERCICI I SALUT 

CARDIOVASCULAR 

·DIA 12 DE MAIG. UNUNDACIONS A MALLORCA 

·DIA 19 DE MAIG.VALERIÀ WEYLER: UN MALLORQUÍ 

A LA GUERRA DE CUBA. 

·DIA 26 DE MAIG. CANVIS EN ELS SENTITS 

-DIA 2 DE JUNY, FoRMATGES DE LES BALEARS 

ToTES LES coNFERÈNCIES AL TEATRE MuNICIPAL 

HORARI 19 HORES. ENTRADA lLIURE 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Campionat de Mallorca de .Judo 
El club Reshinkan obtingué, com sol ser habitual en totes 

les seves actuacions, molt bons resultats en el Campionat 
de Mallorca que va tenir lloc el passat dia 19. Aquest 
campionat es va disputar en el polisportiu de Calvià, amb 
una notable participació. Foren al voltant de 150 joves 
esportistes els qui, en representació de la quasi totalitat de 
clubs de l'illa, disputaren els combats, que a més del 
campionat de Mallorca eren classificadors per al campionat 
de les Illes Balears, excepció feta de la categoria sub-13,re
servada a al·lots d'li i 12 anys. 

El club Renshinkan va aconseguir 3 medalles d'or, 1 
d'argent i 8 de bronze; el club Pollença n'obtingué 3 d'or, 1 
argent i 3 bronze; l'Olímpic, 1 d'or, 1 d'argent i 2 de bronze, 
i per últim, el medaller de l'Ajuba foude4medalles d'argent 
i 1 de bronze. 

Els medallistes del Renshinkan foren els següents: 
-Medalla d'or: Josep Giner, Lluís Galian i Alfonso Femandez 
-Medalla d'argent: Sergio Jiménez 
-Medalles de bronze: Max Bensel, Andreu Socias, Jeroni 
Mestre, Federico Àlvarez, Alex Ares, Òscar Alfonso, 
Miquel Caldentey i Sheila Gómez. 

Gabellins fora poble 
-Catalina Ferrer i Tino Adrover foren els ambaixadors 

de Capdepera a la Fira Internacional de Turisme de Berlín, 
i varen dur 1' artesania de la llata a 1' e stand de Mallorca. 
L'Associació Hotelera convidà aquests dos artesans a 
mostrar l'obra de palma, al voltant de la qual es creà una 
gran expectació entre les autoritats i els visitants. 

"L'univers de .C~lau Vives" 

Presentació dia 9 a les 17,30 hores . 
Concert homenatge a les 21 hores. 

Visites, 9 al 1 7 d'abril 

IV Concurs internacional de Piano 
"Vila de Capdepera"1 al 1 o d'abril. 
Teatre Municipal de Capdepera. 
Concert de clausura: dia 10 d'abril 
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-Margalida Morey Font, la pintora gabellina, inaugurà, 
amb notable concurrència de gent del nostre poble, una 
exposició de pintura sota el títol "Tradicions i fantasies", 
que recull quadres -alguns de gran format- al voltant de 
l'obra "La deixa del geni grec", de Costa i Llobera. 
L'exposició haurà estat oberta entre els dies 29 de març i 
9 d'abril, al Claustre de Sant Antoniet de Palma. 

-L'exposició d'homenatge a Colau Vives, "L'univers 
de Colau Vives", que es podrà veure en el cine Juva de 
Cala Rajada, entre els dies 9 i 17 d'abril, viatjarà a l'espai 
Ramon Llull de Palma del 21 al 30 de maig. 

L'exposició, que presenta una bona part d'obres no vis
tes en mostres anteriors, a més de molts de treballs inèdits, 
està integrada a partir de les obres donades per la seva 
mare Margot Fuster, de diversos quadres de coHeccions 
particulars, així com per material audiovisual i per la seva 
obra literària. El muntatge inclou una reproducció de l'estudi 
del pintor. 

Presentació del còmic 
"El tren que anava a la mar" 

EB 

Dia 8 d'abril a les 17 hores. 

Estació d'Artà. 
Platafonna del Tren de Llevant. 

GRUP MUNTANER- R.IBOT, S.l. 
Anlonío ]. Munlaner Pomar 

IP'IniJTERRE, J.A. 
SEGUR OS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedic,s.a. 

POMPAS fUN BR S 

.. 
~ 

/?....--~ 
Hrfúqueria 
Tel. 971 I I ~3 

C/. S'alzinar, 18 - 07580 CAPDEPERA 

Tel.97l56 30 96- Tel. Móvil 617 39 29 29 -fax 97156 53 lO 
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Art en joies 
llata en joies 

Vendre joies és una feina que 
freturà d'habilitats especials. Ara, 
dissenyar i fabricar joies és tota una 
altra cosa: se'n pot dir artesania, o 
se'n pot dir art, però no és a l'abast 
de tothom. I encara ho és menys tenir 
una idea brillant i dur-la a bon port. 
Per les nostres contrades, l'únic taller 
de disseny i creació de joeies que 
coneixem és el de Toni Fuster, del 
carrer de l'Agulla de Cala Rajada. 
Aquest antic col·laborador dels premis 
Cap Vermell ens ha sorprès amb una 
col-lecció magnífica, amb la llata com 
a motiu central. La idea, pel que ens 
explicaren el mateix Toni i els seus fills, 
Marga i Toni, fa temps que els 
rondinava pel cap, fins que ara, amb 
motiu precisament de 1 'any de la llata 
promogut per l'Ajuntament, han vist 
l'ocasió de plasmar-la en un conjunt 
de peces de gran valor material i 
artístic. Hi podem trobar -les 

r 

art enjoies 
carrerl'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelitmor.\'t!/'llt!l'a, 3 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 8'2 26 

fotografies que acompanyen aquests comentaris no fan 
honor a la bellesa dels dissenys- des de penjolls a arracades, 
passant per tancadors i polseres, obrats en or i plata a partir 
del trenat tradicional dels distints tipus de llata, o fins i tot 
segons els clàssics botons de pauma. La realització 
d'aquestes peces implica un llarg procés que s'inicia amb la 
fundició de la plata per a fer els petits lingots, es continua 
amb la seva laminació per a obtenir els "brins", als quals es 
dóna una textura i una aparença semblant a la dels brins 
reals, i s'acaba amb la confecció de la llata de plata i or i el 
seu muntatge en cadascuna d'aquestes peces. Petites obres 
d'art, única i rrepetible cadascuna .d'elles, creacions 
personals que constitueixen un homenatge a 1' antiga 
artesania de 1 'obra de palma, la qual no hauria pogut trobar 
un reflex més noble i distingit. Aquesta extraordinària 
col·lecció podrà ser vista a can Creu d'Inca els dies 13, 14 
i 15 de maig (cap de setmana del Mercat Medieval), i els 
dies 20, 21 i 22 del mateix mes. Si us hi acostau, quedareu 
bocabadats, com hi hem quedat nosaltres. 
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ELS NOSTRES ESCRIPTORS S 'EXPLIQUEN 

Entrevista a 

Assumpció Forcada i Florensa (Sudanell, Lleida). Va fer els estudis de batxillerat a Lleida. Biòloga 
(llicenciada en ciències biològiques per la Universitat de Barcelona), poeta i cantautora. Actualment treballa 
com a professora de batxillerat a l'lES Arnau Cadell de Sant Cugat del Vallès i resideix a Barcelona. Té I O llibres 
de poemes publicats: Immunitat, Flora Sapiens, Caduc(fòlium, Hàbitat, Ecosistema, Caduc(folium (rus-català), 
Germinació, Evolutio, Cosmos i Fotosíntesi. Alguns dels seus poemes han estat traduïts al francès, a l'alemany, 
al castellà, a l'islandès, i formen part de diverses antologies russes i catalanes. És membre del PEN Club i de 
l'AELC (Associació d'Escriptors en Llengua Catalana). Ha ofert diferents recitals poètica-musicals en centres 
culturals, emissores de ràdio, universitats, instituts i fora de les nostres fronteres: Alemanya, Rússia, França, 
Finlàndia i Argentina. Fou gunyadora del lr premi de poesia Joan Sitjar amb un recull que encara no ha sigut 
publicat. Actualment segueix la seva tasca divulgadora de la poesia amb Fina Rodríguez Palau en el li Cicle 
de Poesia a la Casa de Menorca de Barcelona. 

-Estimada Assumpció, què recordes de 
l'ensenyament que vares rebre? 

-Mira, uns estudis a Lleida, perquè jo sóc d'un poble de 
la província de Lleida, de Sudanell, i després ja vaig anar a 
Barcelona a fer els estudis superiors. Els primers estudis 
doncs foren a l'escola, que semblava més lluny perquè en 
aquell temps la gent no tenia cotxe ... 

-I són bons, aquests records? 
-Home, jo crec q11e els records sempre són bons perquè 

els dolents els ev iles, i sempre el lleixes el millor. No seria 
gaire intel·ligent conservar els mals records. 

-Estàs d'acord en què la teva obra forma un TOT 
coherent? Vols seguir alimentant aquest TOT o penses 
desorganitzar-/o algun dia? 

-Mira, jo penso continuar amb aquest món que dius tu, 
però no caldrà buscar-ne d'altres perquè ja hi són, a la meva 
obra. Si un llegeix tots els meus llibres se'n pot adonar que 
a part de temes científics o d'inspiració científica hi pot 
trobar també temes diguem-ne lírics que podrien escriure 
altres escriptors que no fossin biòlegs, o per exemple, per 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 

dir-te un exemple molt apartat d'aquesta temàtica científi
ca, en el llibre Hàbitat tinc dos poemes dedicats als camps 
d'extermini, concretament un es diu Crematòrium i l'altre 
Autzwitch. Això és una mostra que no té res a veure amb 
el món de la ciència. 

-A vegades els teus versos adopten una forma més 
lliure, d'altres vegades adopten estructures poètiques 
fu:es (acròstics, nouentina ... ). Per a tu la poesia ha de 
tenir una forma?, és millor que sigui lliure?, ha d'esser 
un impuls?, quin impacte té la forma en els teus versos? 

-La poesia ha d'esser això que dius i molt més. Ha de 
tenir tots els camins oberts. No se li poden tancar camins a 
la poesia. A vegades és dificil esbrinar el llindar de si és 
poesia o ja no ho és, però jo no em titularia una esclava de 
la mètrica, ni ho voldria ser, però jo també crec que se'n 
poden fer, de versos, comptant les síl·labes i amb una 
mètrica determinada, tampoc cal fugir-ne. 

-Com valores tu les teves trajectòries personal i 
literària? 

-Depèn del dia que em facis la pregunta. Hi ha dies que 
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em sento més optimista, i aleshores et diré que bé, que estic 
molt contenta, perquè crec que la meva obra ja és bastant 
reconeguda ... Jo aquí diria que com a mínim moltes vegades 
no és ignorada. Això no vol dir que sempre se'm reconegui, 
però no se m'ignora. Això és important. Perquè a vegades 
el tema dels reconeixements és molt subjectiu, depèn molt 
dels grups depressió, i si formes part d'algun grup determinat 
que et doni una bona empenta. Jo tinc l'honor i l'orgull de dir 
que sóc lliure. 
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a dir, s'han llegit i s'hi llegeixen poemes en alemany, en 
francès, en anglès, en català, en castellà, i fins i tot en àrab, 
amb les traduccions corresponents. I recordo també que un 
cop també se'n llegiren en grec: els alumnes del seminari de 
grec van preparar uns poemes i van llegir -los. O sigui, com 
pots veure, la marató està oberta a totes les llengües. Crec 
que l'important és que la gent vagi participant, i això no és 
tasca fàcil , perquè no hi estan gaire acostumats. Ja portem 

quatre anys fent-ho i ara anem cap al cinquè. 

rr • Q , , 
1 

ASSU)IPCfÓ FOllL\fH 
- J. res preguntes JUntes: u e es per a tu a -I tu com la valores, aquesta tasca, i 

quins són els fruits? poesia?, per què fas versos?, què és per a tu 
un poeta? ... ECOSISTEMA -Per a mi el més important és que algunes 

d'aquestes persones es preocupin d'anar a 
casa seva i busquin algun llibre de poesia que 
potserno han obert mai ... Altres et diuen, mira, 
jo no en tinc cap, de llibre de poesia, que me'n 
pots deixar algun tu? ... Ja és important el fet 
que per primer cop obrin un llibre de poesia. 
N'hi ha que fins hi tot demanen de llegir un 
poema seu, i jo sempre els dic que sí , 

-De tot el que em demanes el que et puc dir 
és què és la poesia per a mi. És el meu amor, 
el meu gran amor, un AMOR en majúscules. 
La poesia per a mi no és una manera per 
destacar o no destacar, això per a mi no té cap 
importància. També és una forma de viure, 
també ho crec, i per això li dedico un temps que 
si no fos tan important per a mi no li dedicaria, 
com per exemple dedicar-hi temps quan no en tinc, dedicar
hi hores de son quan no en tinc, fer viatges, kilòmetres ... 

-En quin moment decideixes fer versos?, com és que 
descobreixes la poesia? 

-A mi la poesia m'ha agradat sempre. Crec que se'm va 
ciespertar l'interès quan estudiàvem el batxillerat elemental 
i la professora de literatura ens feia fer una redacció o un 
poema. El que passa que després, coses de la vida, em van 
fer triar entre ciències i lletres, i va ser com un petit divorci, 
encara que jo no volgués. Era això o allò. Aleshores, com 
que m'agradaven molt els animals, les plantes i la natura, em 
vaig decantar per les ciències, tot i que també m'agradaven 
les lletres. 

-Sé que fas una tasca també de divulgació de la 
poesia (participes en recitals, duus a terme una molt 
important tasca poètica amb els alumnes de la teva 
escola ... ) Referint-nos a l'àmbit educatiu, quin és el 
paper que juga o ha de jugar l'escola en la dinamització 
de la poesia i quina és la teva aportació a aquest món? 

-A veure, jo no em voldria posar en camps que no són 
meus, perquè clar, jo ja sóc professora de Biologia, de 
Ciències N aturats, però la meva passió per la poesia m'ha 
portat a organitzar una marató poètica al meu institut en què 
poden participar alumnes, professors i personal no docent 
del centre. Està oberta a tothom i en totes les llengües, és 

naturalment que sí,j a no miro si està bé o malament, perquè 
penso que no pots frustrar al primer intent una persona que 
amb tota la voluntat i amb una certa timidesa demana, que 
en puc llegir un, de meu? Sempre has de dir que sí. 

-Pots valorar el nexe poètic entre Mallorca (i el 
conjunt de les Illes Balears) i Caltalunya? 

-Aquesta no és per a mi una pregunta fàcil de respondre. 
El que sí que puc dir és que crec que mentre tinguem la 
mateixa llengua, i espero que sigui per molts anys, sempre 
n'hi haurà, de nexes, sempre hi haurà persones que llegiran 
poetes mallorquins i catalans. També potser és cert que a 
vegades els poetes mallorquins, per raons de distància, tal 
vegada no arriben tant a Catalunya, això també és cert. Així 
com el futbol està tan subvencionat, que tots els equips 
poden jugar a casa i a països estrangers, això no passa en 
el món de la poesia, i per això hi ha un cert desconeixement 
mutu, per dir-ho d'alguna manera. Però sé que hi ha gent 
que treballa en aquest aspecte. Encara que jo ho hi hagi 
participat, sé que alguns poetes catalans han anat a Mallor
ca a llegir poemes, i també que a l'inrevés. Penso que 
fomentar aquests vincles poètics és un compromís que ha 
de quallar en organismes que estan per sobre de la 
individualitat. 

-Molts tenim dins el cap la imatge de llentre cometes 
BON ESCRIPTOR el podries definir tu aquest BON 

SaSettaUa 
Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

f 
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ESCRIPTOR? 
-El BON ESCRIPTOR jo crec que no es 

pot definir. I fins i tot mai hom ho és prou, bon 
escriptor. Crec que ningú no arriba al final del 
camí. Pots estar més endavant, més enrere, 
pots fer ara una passa endavant, una altra 
enrere. Fins i tot et pots trobar que un escriptor 
tingui una obra molt bona i les següents no 
siguin tan bones, i se'l recordarà només per 
aquell llibre, probablement, i n'haurà fets molts 
més. O potser ... Això és molt dificil. A més, qui 
ho ha de dir que un és bon escriptor?, algun 

1·01 'f 1'~ I 

millor que hi ha en aquell moment. Hi ha uns 
interessos, un grups de pressió, i sobre aquests 
que participen en aquest joc després en trien 
un, o una... A veure, és clar que per la 
propaganda que fan, el ressò mediàtic que 
té ... , això per a Catalunya seria important, pel 
ressò mediàtic, com també quan surt el Barça. 
Hi ha molt de ressò mediàtic quan surt el 
Barça. I ara amb el Hoquei, no vegis ... 

sanedrí intel·lectual que té tota la veritat?, ho ha de dir el 
públic?, ho ha de dir la pròpia consciència de l'escriptor que 
sap si ha estat honest amb la seva obra? Jo deixo les 
preguntes ... 

-Què creus que suposaria per a la literatura en 
llengua catalana que un escriptor en aquesta llellgua 
obtingués el premi Nobel? Creus que això és possible? 

-De moment no ho veig gaire possible, que això ocorri, 
perquè és un joc polític, i Catalunya políticament encara no 
té prou pes per guanyar aquest premi. Necessitaria el 
suport d'altres països, i, és clar, és força complicat. Fixa-t 
'hi bé que sempre els premis que donen tenen unes opcions 
polítiques determinades. No és que representin el millor del 
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-) "' "' -Per què has defugit sempre, o 
pràcticament sempre de presentar-te als 

premis literaris? 
-Amb el tema dels premis literaris, suposo que et 

trobaràs opinions diferents. Jo, si t'he de dir la veritat, no hi 
crec gaire. Només et diré una cosa: si tu segueixes els jurats 
dels premis literaris te n'adonaràs que moltes de vegades, 
les mateixes persones estan a 10, 15, 20, 25 ... premis 
literaris, en els quals es presenten 90 persones, a vegades 
més de 100. Bé, fes matemàtiques simples i senzilles, 
multiplica el número de vegades que fan de jurat pel número 
de llibres i veuràs si se'ls poden arribar a llegir. Que consti 
que també crec que pot haver-hi persones molt honestes 
que fan de jurat a premis literaris que facin bé la seva 
tasca... El que vull dir és que hi ha certs premis on es 
guanyen tants de milions que tothom ja sap que estan donats 
abans que surtin. 

-Què ell pellses dels llibres tall comercials que 
existeixell al mercat? 

-És molt dificil que un poeta, sigui home o dona, tingui un 
gran ressò mediàtic, perquè en general a la poesia se la 
discrimina. Recordo una anècdota que ara t'explicaré, 
d'una persona que té una llibreria, i quan jo li vaig preguntar 
per què el dia de Sant Jordi no tenia a la seva parada cap 
llibre de poesia, la resposta va ser immediata i molt sincera: 
Assumpció, un llibre de poesia val mil i escaig, i una novel·la 
tres mil, i jo vaig a percentatge. 

-Una pregullta de política en gelleral: Com valores 
aquests canvis que s 'han produiï últimament tant a 
llivell d'Estat Espallyol, com a Catalullya i a les Illes 
Balears? 

-Després de molts d'anys, que ja tinc, he après una cosa 
que per a mi és molt important. Jo només em fio de les 
persones, jo estimo les persones, faré el que sigui per les 
persones ... , però quan ja hi entren col·lectius i poses 
etiquetes, moltes de vegades la cosa no rutlla. És així, 
perquè una cosa són les ideologies, que totes tenen punts 
favorables i positius, i l'altra és què es fa amb aquestes 
ideologies. Jo crec en les persones perquè he trobat perso
nes que a mi m'han semblat fantàstiques i meravelloses, a 
diferents indrets, no únicament a Catalunya o a l'Estat 
Espanyol, sinó a nivell internacional. Crec que la tasca que 
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ens falta per ser 
veritablement sap1ens 
sapiens és no buscar els 
punts de separació entre la 
gent, sinó buscar el que 
tenim de bo. Comunicar-se 
les coses bones, si després 
perduren en la cultura, és 
l'unica manera d'anar 
endavant. Mentre busquem 
coses de separació, mentre 
si tu fas això i jo, com que 
sóc l'oposició, doncs faig el 
contrari, així no anam enlloc, 
són només simples __ _ 
batalletes de veïns. Per a ::=!::!!!::: 
mi, la política ha de ser més 
universal, a nivell planetari, o com a mínim a nivell europeu. 

-Com queden per a tu els temes de la llengua i de la 
consciència col·lectiva del que som? 

-Crec que cal tenir consciència del que som. Això no vol 
dir que hàgim de ser esclaus de tot el que es digui. Una 
persona ha de tenir consciència col·lectiva, però sobretot 
pròpia, i ha de fer el que la seva consciència li dicti, no seguir 
uns dictats predeterminats. Primer de tot un ha de ser 
honest amb si mateix, per després ser honest amb la resta. 
Per exemple, quantes persones hi ha d'esquerra amb 
butxaca de dreta? ... A la llengua se li pot fer dir el que es 
vol, però l'important són els fets, els valors humans ... El 
tema de la llengua, doncs no el veig gaire bé. Cada dia vaig 
en metro, per raons de feina, i raríssimament sento parlar la 
gent en català. Per tant la salut de la llengua no és pas tan 
bona, perquè, cas contrari, sentiríem parlar català 
contínuament, i no és així. Hem de fer més coses per la 
llengua. No es fan coses per les espècies en vies d'extinció, 
animals i plantes?, per què no cal fer més coses per la 
llengua? 

-Quines coses més es poden fer per la llengua? 
-Ja se n'estan fent moltes de coses per la llengua, però 

se n'han de fer més. Per exemple, molts jutges que venen 
d'altres parts de l'Estat Espanyol no poden fer la seva feina 
en llengua catalana perquè no la coneixen prou. Legalment 
hi tenen tot el dret, a venir, però després fan que aquí les 
persones no es puguin expressar en català als jutjats perquè 
no els entenen, i és clar, tu no et jugaràs el seu veredicte si 
no t'entén. És a dir, es poden fer moltes més coses ... En 
moments de la transició hi havia un impuls que estava de 
moda cap a la llengua catalana, amb la nova cançó, per 
exemple, un impuls que estava molt ben vist pel corrent 
intel·lectual d'aquell temps, hi havia una revifalla. Ara 
potser perquè algunes persones d'aquestes han arribat a 
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dalt es pensen que ja 
està tot fet, i no està 
tot fet: s'ha de conti
nuar endavant. 

-Què esperes 
que li passi al lector 
després d'haver 
llegit un llibre teu? 

-La poesia ha 
d'arribar al lector, però 
no arribarà a tothom 
de la mateixa manera, 
perquè sortosament 
les persones no som 
clònics. Cada perso
na té la seva 

sensibilitat. El mateix poema arriba amb diferents graus de 
sensibilitat. Fins i tot la manera de rebre el poema dependrà 
de quin dia el llegeix, del seu estat d'ànim ... , i probablement 
si en fa successives lectures, hi trobarà més coses. 

-Què sents quan surt publicat un llibre teu? 
-Els meus llibres són com els meus fills, en certa manera. 

Sento una gran alegria, evidentment. Però la primera 
alegria la tinc quan he acabat un poema i el dono com a 
definitiu. És una alegria molt subjectiva, molt personal, molt 
íntima ... , encara no sé on anirà a parar aquell poema ... 
N ornés per aquesta alegria ja vall a pena escriure, si després 
surten llibres u nu, això ja és una segona-etapa. Jo escric, 
entre d'altres coses perquè per a mi és un plaer. 

-Per quin dels teus títols t'agradaria ser recordada? 
-Mira, m'agradaria que em recordessin simplement per 

un sol poema. 

-Quin és el verí més perillós que mai no hem de 
tastar? 

-Hi ha molts verins. Saber quin és el més perillós és molt 
dificil. Penso que el més terrible és el comportament inhumà 
de certes persones, perquè tots sabem que fins i tot el 
comportament animal té una certa ètica, i un cert respecte 
pel seu món. I els humans ens passem a vegades amb un 
grau de crueltat tan gran amb les persones que són com 
nosaltres ... Realment això és el més terrible que pot passar. 
M'has demanat quin és el verí més perillós, per què no em 
demanes quina és la droga més perillosa? 

-Quina és, doncs, la droga més perillosa? 
-La poesia, evidentment. 

J. Pizà, 
per l'Associació de la Premsa Forana de Mallorca 



Història 12 

ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

LA POLÍTICA DESPRÉS DE LA 
INDEPENDÈNCIA MUNICIPAL 

(XXXVII) 

Oficialment, Capdepera aconseguí la inde
pendència municipal a finals de 1858, però 
no seria fins l'any 1860 quan obtindria la 

documentació necessària per aprovar els primers 
pressupostos. Les memòries del gabellí Antoni 
Josep Massanet Amengual recullen aquells anys 
decisius: 

"El tres d'agost de 1858 el govern de la 
nació convocà noves eleccions. A Capdepera, 
com sempre, la tensió entre els liberals i abso
lutistes era grossa. Els primers estaven encap
çalats per Sebastià Ferrer Sancho "Cofeta", 
Bartomeu Melis "de Son Guiem" i Mateu Melis Moll 

"Patilla", petits propietaris locals que perseguien la 
independència municipal; els conservadors 
estaven dirigits per Joan Sancho Terrasa "Coll", 
propietari de Son Favar; Joan Font Sard "de sa 
Mesquida" i el vicari Bartomeu Sureda Cursach, 
tots tres naturals d'Artà i defensors de la integració 
de Capdepera dins el seu municipi nadiu. El dia de 
les eleccions els representants dels grans propi
etaris, la majoria dels quals garriguers i majorals, 
copaven el col·legi electoral. Mentrestant, carros 
tirats per mules feien voltes per dins el poble 
desconcertant la població. Quan tan sols faltava 
una hora per acabar la votació aparegueren un 
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centenar d'electors encapçalats per Sebastià 
Ferrer que, com sempre, vestia unes ordinàries i 
bastes robes de pagès i calçava unes avarques. 
Votaren i de seguida començà el recompte dels 
vots, que resultà favorable al poble de Capdepera, 
perquè aquelles eleccions també servien per acon
seguir la independència d'Artà. Dia 29 d'agost de 
1858 el Governador ordenava al batle d'Artà que 
donàs possessió al nou AjuntAment de Cap
depera. L'acte tengué lloc a la posada de sa 
Mesquida, que és la casa senyorial de davant l'es
glésia actualment coneguda per Can Creu d'Inca. 
Es trià aquell casal perquè l'edifici de l'ajuntament 
amenaçava ruïna i el nou batle, Joan Font Sard, 
n'era el seu propietari". 

Entre 1858 i 187 4 Capdepera visqué uns 
anys molt moguts en tots els aspectes; fou un 
temps de transició i de canvis. 

La llarga lluita per aconseguir la independèn
cia municipal (1812-1860) havia estat dura i agres
siva. Al darrere hi covaven desavinences perso
nals, bregues polítiques i injustícies. Per entendre 
la tensió entre liberals i absolutistes ens hem de 
situar a l'any 1812, quan una llei promulgada per 
les Corts de Cadis concedia la independència a 
tots els municipis de més de mil habitants. 

Aquells anys . Mallorca era lloc d'acollida de 
nombrosos absolutistes, nobles i clergues, que 
fugen de la invasió napoleònica. Aleshores, el 
franciscà Ramon Strauch Vidal traduí i publicà en 
quatre volums les Memorias para servir a la histo
ria del jacobinisme, del clergue francès Barruel; 
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tenia la intenció de donar a conèixer als catòlics i 
patriotes espanyols "la impunidad, espíritu de 
rebelión y de anarquia, barbarie y fiereza de los 
pretendidos filósofos volterianos" que identificaven 
amb els liberals. El llibre va tenir una gran difusió. 
Entre els subscriptors d'Artà hi havia el vicari 
Joseph Far, el convent dels frares franciscans i el 
marquès dc Bellpuig. A aquests destacats i influ
ents personatges cal afegir-hi el trinitari Miquel 
Ferrer, que promogué la construcció de l'església 
de Capdepera. Els dies 21, 22 i 23 de maig de 
1814 els mallorquins, dirigits pel clergat, cele
braren la tornada al poder del rei absolut Ferran 
VIl. En les manifestacions destacava la carrossa 
del pare Miquel Ferrer, on aquest havia col·locat 
un fogó i un excusat. De damunt el carro dirigia la 
gent que el seguia mentre recorria les cases dels 
liberals amb la finalitat d'apropiar-se dels fulletons 
pecaminosos, llibres i còpies de la Constitució, que 
passaven per l'excusat i acabaven al fogó, on eren 
cremats. 

L'any 1812 en Sebastià Ferrer tenia devuit 
anys i fou nomenat secretari de l'Ajuntament. 
Entre 1820 i 1823 repetí el càrrec però el 7 de 
novembre de 1823 un grup d'absolutistes locals, 
ajudats per altres de vinguts d'Artà, assaltaren la 
casa consistorial i en cremaren tota la docu
mentació. En Sebastià fou empresonat i multat, a 
més de rebre contínues amenaces durant anys. 

En Bartomeu Sureda Cursach va néixer a 
Artà el 17 d'abril de 1813 i morí a Capdepera, al 
núm. 1 del carrer de la Font, el 19 de febrer de 
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1892. Estudià en el convent d'Artà, després real
itzà estudis de sacerdot ingressant a l'ordre fran
ciscana i fou destinat al convent del seu poble. La 
seva formació política era fervorosament reac
cionària i aferrissadament antiliberal; és a dir, l'ac
titud de la seva congregació pròpia d'aquell temps. 
El 15 d'agost de 1835, per ordre del govern liberal 
de Madrid el convent fou clausurat i, aleshores, es 
trobà al carrer. L'any 1837 s'establí a Capdepera i 
a principis de 1839 aconseguí el càrrec de vicari 
que tant ambicionava. L'any 1850 obtingué un altre 
càrrec remunerat: el de capellà militar del Castell. 

Entre 1854-56 els liberals, llavors convertits 
en progressistes, tornaren a ocupar el govern de la 
nació i el municipal. L'any 1854, amb la finalitat 
d'alleugerir el dèficit financer de l'Estat, foren don
ades de baixa nombroses casernes militars, entre 
les quals hi havia el Castell. En Bartomeu seguí 
com a capellà militar fins que, l'any següent, 
l'Ajuntament que presidia en Sebastià Ferrer el 
denuncià d'ocupar dos càrrecs incompatibles. 
Aleshores renuncià a la vicaria i sol·licità el canvi 
de destinació; l'enviaren a la Mola de Maó, però 
als pocs mesos abandonava la carrera militar i 
s'establia definitivament a Capdepera. 

A la tornada el càrrec de vicari havia estat 
ocupat por Josep Sureda Torrasa "Tafona", do 
tendència liberal. En- Bartomeu Sureda entrà-en 
contacte amb Joseph Quint Zaforteza, un dels 
caps visibles del carlisme illenc, i es convertí en el 
seu home de confiança en el poble. 

Entre 1858 i 187 4 la ideologia dominant en el 
sector conservador fou el carlisme, una entesa 
entre terratinents -Joseph Zaforteza de s'Heretat, 
Felip Fuster de Son Jaumell, Joan Font de Sa 
Mesquida i Joan Sancho "Coll" de Son Favar- i els 
catòlics més reaccionaris encapçalats per Bar
tomeu Sureda. La política visible era una exaltació 
de la fe catòlica, per la qual cosa l'any 1871 recu
peraren les festes al Castell en honor de la Verge 
de l'Esperança; després fundaren l'Associació de 
Filles de Maria i es pressionava perquè a totes les 
cases es resàs diàriament el rosari. Els seus rep
resentants a l'Ajuntament perseguien un reparti
ment dels impostos més favorables a la gran propi
etat i controlar el poder local; en resum, una políti
ca pròpia de l'Antic Règim. Els seus baties eren 
homes de segona fila: Joan Tous Cursach "de 
s'Estany" i Miquel Caldentey Gili "Creu", d'ofici 
taverner. 

El sector polític oposat als neos agombolava 
diverses tendències: liberals, progressistes i repu-
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de març de 1874. Defensaven els interessos locals 
i foren grans impulsors del comerç que des de 
1860 creixia de manera constant. 

Després de 1860 aquella majoria de gabellins 
que sempre havia donat suport a l'estratègia políti
ca de Sebastià Ferrer començà a mostrar diferèn
cies, que s'accentuaren després de la seva mort 
l'any 1870. 

En aquests setze anys els terratinents forans 
passaren de la lluita per mantenir-se en el poder a 
quasi desaparèixer com a força política. Les grans 
possessions començaren a parcel·lar-se total
ment, com son Bessó i na Maians, o parcialment, 
com es Claper i sa Torre. En Joan Font de sa 
Mesquida vengué la seva posada al poble a Antoni 
Caldentey "Creu" i s'empadronà a Artà. Quan els 
conservadors recuperaren el poder passà a mans 
dels traginers i comerciants locals. 
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Durant la Primera República, any 1873, l'Ajuntament construí un pou nou en aquesta reconada però trobaren poca aigua i de mala qualitat. 

L'aferrissada lluita política entrebancà la con
strucció del camí de ses Costellades. L'any 1859, 
durant la batlia del liberal Joan Melis, s'iniciaren 
les obres dins la possessió de son Barbassa i sa 
Mesquida, però els propietaris denunciaren l'Ajun
tament paralitzant les obres i, a més, guanyaren el 
plet. L'any 1868 l'Ajuntament tornava a insistir en 
aquest camí, però fracassa de bell nou. 

Dins l'urhr:misme també apareixen uns can
vis remarcable~. A la primera meitat de segle les 
cases situades fora del nucli antic de devora el 
Castell estaven molt disperses i situades vora els 
camins. Entorn a 1860 els carrers s'eixamplaren i 
s'establiren uns criteris d'ordenació urbana, com 
ara l'exigència de presentar un plànol amb els car
rers i camins de la parcel·lació a realitzar per un 
particular. En els antics camins convertits en car
rers -Fondo, Ciutat, Coves i Pla d'en Cosset- tro
bam raconades allà on augmentaren l'amplada. 

El nom de carrer del Port és anterior a l'arrib
ada dels mariners valldemossins. Segurament era 
un antic camí de ferradura que anava fins a Cala 
Rajada per dins la possessió d'es Claper. Cada 
poble costaner tenia la seva sortida a la mar. Així 
Canyamel era anomenat port d'Artà, perquè era 
per on normalment arribaven o sortien les mer
caderies, encara que no hi hagués infraestructura 
portuària. A Capdepera distingíem entre el camí 
de la mar, que era el que utilitzaven els pescadors 
de canya per anar a les pesqueres, i el camí del 
port, que era el que enllaçava amb el que baixava 
des de les cases de es Claper passant pels actu
als carrers de Sant Pere i Col·legi. Aquest camí fou 

Cay 

millorat l'any 1860 per poder-se transportar mate
rials a les obres del far. 

Seguint el camí del port s'aprovaren uns pro
jectes urbanístics presentats per Antoni Llinàs d'es 
Claper, que formaren els primers redols de cases 
del barri de Vila Nova. El primer projecte consistí 
en l'obertura dels carrers Font, Migdia, Penyes i 
Muntanya. Entorn a 1872 presentà un nou pro
jecte, que consistia en l'obertura dels carrers Sant 
Pere, Baptista, Alba i Soledat. 

L'any 1861 s'obria el camí que enllaçava el 
carrer de Palma amb el camí Reial formant els 
Quatre Cantons; era l'inici del carrer Nord. 

Quan a l'any 1875 l'arxiduc visità Capdepera 
passà per "un llarg carrer, l'únic pel qual es pot 
anar amb carruatge, que atravessa (sic) tot el 
poble; en el començament s'anomena carrer de 
Palma i al final, carrer de Port, que és més ample 
que l'anterior". 

JOSEP TERRASSA 
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febrer 2005 Agenda de la 
vila 

Naixements 
Dia 24 gener, Neus del Campo Cabrer de Tomàs i Yolanda 
Dia 31 gener, Lena García Philipp de José i Vivien 
Dia 2, Alvaro Femandez Vega de António Francisco i Mónica 

Tammy Adolphi Heijman de Michel Gerardus i Carmen 
Dia 6, Elisabeth Muñoz Amores de Francisco i Maria Pilar 
Dia 9, Toni Acosta Pérez de António i Maria Rosa 
Dia 1 O, Manuel Àlvarez Lechón de Francisco i Antónia Francisca 
Dia 12, Lucas García Pastor de José Manuel i Patricia 

Dia 19, Manuel Carrión López de Manuel i Inés 

Noces 
Dia 19, Willian Charles Olivier Tetard i Claudia Israelita Beltran Olivares 

Dia 26, Carlos Blanes García amb Maria Magdalena Barceló Pujades 

Finats 
Dia 19, Esperanza Rozalen Rosa (1.921) 
Dia 26, Miquel Ramis Serra (1.914) 
Dia 26, Pere Joan Forteza Aguiló (1.924) 

Can Creu d'Inca 
sala cl'exposidons 

ABRIL 

Mateu Estarelles 
Pintures 

23 d'abril a 8 de maig 

MAIG 

art en joies 
llata en joies 

12 al22 de maig 

JUNY 

Pintaren Mallorca 
100 anys-Foment del 
turisme de Mallorca 

1 O al 26 de juny 

COlMADO 

CAaN OliVER 
1000-1005 

e-mail: can_oliver@botmaiLcom 
e a 110 l iver@carne.e. te [e fon ica. net 

canol iver@cano{ i ver .e.telefonica.net 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329- móbil636 01 0118 

A partir de dia 8 de gener fins 
al 27 de març, tancat els 
dissabtes tarda i obert 

diumenges matí (de 9 a 13 h) 

teatredecapdepera 

abril 

Concert coral 
The Wealden Consort 
Dissabte 2 d'abril, 19 h 

IV concurs de piano 
Vila de Capdepera 

7 al 1 O d'abril 

Concert 
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Duo Picorneii-Jagla 
Divendres 22 d'abril, 21 h 

Concert coral 
Grup Arsis 

Dissabte 23 d'abril, 21 h 

KVETCH 
Es mussol 

Dissabte 30 d'abril, 21,30 h 
Diumenge, 1 de-maig , 21 ,30h 

maig 

Combat de glosadors 
Dissabte 2 de maig, 21 h 

Gala lírica:Sarsueles 
Orquestra i camerata lírica de 

Mallorca.Dissabte, 2 maig, 21 h 

juny 

Bultaco 74 
La independent 

Divendres, 1 O juny, a les 21 h. 

111 Mostra de teatre Infantil 
13 al 17 de juny 

Una tragèdia grega 
Germans Mèmoli 

Divendres 17 de juny , 20 h. 
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HISTÒRIA VERTADERA DEL VAIXELL 
ELGOLEA 

La primavera de l'any 1931 El Golea, un buc-correu que 
sortia de Port-Vendres rumb cap a l'Alger, mai va arribar 
a port. A una vella postal apareix la imatge del vaixell i 
descriu 1 'em barranc ament en aigües de Capdepera, a Sa 
Mesquida (tot i que el lloc que indica la postal, Cala Agulla, 
és erroni). El nom de El Golea ve d'un poble del desert del 
Sahara, nom donat pels francesos 
pel seu domini del territori a 1' època 
colonial. 
A la postal també hi ha el nom de 
la companyia del vaixell; la l 
Compagnie de Navigation Mixte ~ ... 
S.A., (La Seyne, France), la g 
vàren fundar, a Marsella l'any ~ 
1850, els enginyers auxiliars, que 
li donaven el nom a la companyia, 
per a cobrir el servei de 
passatgers entre Marsella i el 
Nord d'Àfrica. El 1853 les operacions s' extengueren a 
Amèrica del Sud, però cesaren l'any 1857. Inauguraren 
un servei a la costa oest d'Àfrica el 189·1, però l'esfera 
signific<'ltiva d'operacions va ser el Mediterrari. A les 
xemeneies del vaixell hi ha dues sigles, NM, que signifi
quen navegation mixte, això és que transportaven càrrega 
i passatge. Brown Boweri, l'empresa que fabricà les 
turbines era del Regne Unit. El Golea surt a les llistes dels 
vaixells de 1' empresa, no obstant només hi ha una nota 
amb les dades del tonclatge, i de la seva curta existència, 
de 1929 a 1931 , quan naufragà a les "Balearic Islands": 
L'empresa només té un breu apunt dedicat a El Gol ea, 
mentre que d'altres naus té reportatges il·lustrats. El Golea 
podia dur un passatge de noranta-vuit en primera classe, 
cent-trenta-dos en segona classe i cent passatgers de ter
cera classe. Pesava 4'840 tones, i el construí Forges & 
Chantiers de la Mediteranee per a la Compagnie de 
Navigation Mixte. La data del naufragi de la postal és el 
26 de maig de 1931. Diuen que mentre navegava cap 

1851 1869 scrapped. 

Alger, colpejà contra les roques de Cala Mesquida en una 
tempesta i quedà xapat per la meitat. Però aquesta data 
no és la mateixa que surt publicada en un article aparegut 
en el número 217 de la revista local Cap Vermell de 
Capdepera-Cala Rajada, el mes de de gener de 2001, on 
Es padrí maleter afirmava que aquest vapor embarrancà 

dia 8 de març de 1930, devers 
Sa Mesquida, a dins Es Llamp, 

0 just devora Es riu de sa fusta. A 
~ més, afegia: "Vengueren tots els 
s remolcadors que en aquell temps 
~ hi havia a Mallorca, Menorca, 
~ Eivissa, però així i tot no el 
~- pogueren arrebassar de damunt 
t aquell llisar on havia embanancat 
~ un vespre de boira, durant el 

trajecte que feia cada setmana 
des de Marsella a Alger". 

Segons he pogut aclarir el naufragi va ser un vespre de 
boira. Embarrancà prop de Es Freu de Sa Mesquida, dins 
F.s T .lamp com s 'ha dit <1bans, i encara conserven objectes 
a moltes cases del poble, ferro i llautó sobretot. El fet va 
tenir ressò a nivell social. Pels pobles de la comarca aquest 
enfonsament va ser tot un esdeveniment; la gent va venir 
d'Artà, de Son Servera i d' altres indrets de 1' illa a veure el 
succés. Hi havia moments en que hi havia més de cent 
persones en els penyassegats on no hi ha pins, només hi ha 
mates, car el salitre de la mar no els deixava crèixer. Això 
feia que el poguéssin contemplar des d'enfora. 

El capità del vaixell, a cada trajecte, quan anava i quan 
venia d'Alger, executava les tres pitades de salutació i 
acabava amb una quarta pitada curta. Curiosament hi havia 
un altre vaixell que cobria el mateix trajecte, però que 
passava arran de les costes de Mallorca per la part de Sa 
Dragonera que també efectuava les tres pitades. També 
tocava la sirena en cas de boira. El dia del naufragi la mar 
estava completament en calma. El vaixell feia la seva 

Du Tremblay 
El Bihar 1927 1944 torpedoed and sunk by enemy aircraft. 

360 
4,564 
5,790 
7,599 
4,840 
5,079 
5,818 
1,322 

El Djezair (1) 
El Djezair (2) 
El Golea 
El Kantara 
El Mansour 
Emir 

1933 1943 seized by ltaly renamed Cassino, 1944 bombed and sunk. 
1951 1969 sold to Sovereign Cruises, Cyprus renamed Floriana. 
1929 1931 wrecked 011 Balearic Isla11ds. 
1932 1943 seized by ltaly renamed Aquino, 1943 bombed and sunk. 
1932 1944 scuttled by Germans, 1946 salvaged. 
1882 1911 sunk in collision with British s/s SILVERTON. 
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singladura voltant es Cap des Freu. Les barques 
de pescadors que hi havia a prop hi feien els 
calamars. Les barques sortien a pescar davant 
de Es Freu i El Golea desvià uns quants graus la 
seva trajectòria i la ruta que habitualment feia ~~~~'=-
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lluny de la costa, la va fer per dins, vora Es Freu, 
on la nau quedà varada, amb la proa elevada uns 
quants metres. Afortunadament, no hi va haver 
cap baixa, els passatgers van quedar en el poble 

i al matí següent,jahi havia els auxiliars francesos. ~~~~~~;~~~~~~~~ 
Els remolcadors el vàren intentar treure però j .:::-;~, '::':l¡:¡¡:;;;;;;¡;o;;;~ 

rompien els cables cada vegada que ho intentaven, 
i en els vint-i-un dies d'haver embarrancat entrà 
el vent de nord. El temporal dificultà la tasca dels 
remolcadors, i el vaixell quedà xapat. Els diaris de ___ .._.:;;.....;;...;::.......___,;.;...:.;:........;.....__..o..;: 

1' època no vàren treure cap notícia sobre aquest fet. . Els siderúrgiques, on vàren aparèixer els forns especialitzats; a 
pescadors, si feia bon temps, anaven a treure ferro de El partir d'aquesta indústria, consolidaren una xerxa 
Golea, començaven el mati. Va estar vigilat perquè no d'empreses de construccions mecàniques i navals. 
s'emportàssiu el material, però així i tot vàren treure més L "'Àguila" era el vaixell de 1 'Abrisqueta, els mariners 
d'un mirall i altres objectes. La casa asseguradora se va fer depositaven el ferro damunt el moll i venien camions de 
càrrec de molts d'objectes de valor. Així i tot dins el vaixell Palma i duien la ferralla a Fundición Mallorquina. 
encara quedaven coses de valor, entre d'altres, quinquès. Posteriorment la família "Blancus" s'encarregà d'aquest 
N'hi haguè que vàren treure haram, bronze, llautó, i ferro vaixell; compraren les peces per al desballestament. 
sobretot. s'endugueren també els llits, els carabiners féren Portaven el ferro en el magatzem de davant Can Morey. 
mànigaampla,jaqueenaquellaèpocacobrienlesnecessitats Allà hi tenien una màquina de tallar ferro i feien trinxes. 
del poble, perquè encara hi havia llits de palla i gent que Varen treure ferralla durant 20 anys, aproximadament, 
dormia en el sostre. Un testimoni contava haver vist que enviaven a Bilbao a fondre. Les calderes del vaixell 
l'excusat de El Golea en una possessió (tot un privilegi en també les varen treure i eren fetes d'un ferro diferent. La 
aquella època). Els passatj ers fóren repatriats en un vaixell comercialització del ferro, tot iq u e funcionà un quant temps, 
francès. El vaixell va sortir a suhhasta i el comprà un tal després acabà. La recerca del material fou clau a l'època 
Abrisqueta, que va venir a Cala Rajada i s'hospedà a una de l'autarquia franquista. El bussejador que dinamità el 
casa de Son Moll. Era un empresari basc que va adquirir vaixell era Joan Capllonch (Joan de "s' Aigo"), de Pollença; 
part del material i que tenia un hotel a Cas Català. En el País el seu fill Jordi l'auxiliava en la tasca de bombeig de 1 'aire. 
Basc hi havia un alt grau de concentració de les empreses Només hi havia un bussejador que vestia una escafandra 

que presentava la complicació de la 
~ pressió de 1 'aigua,j a que obria els porus. 

Tenia càmara de descompressió. El 
vestit era de lona folrat d'amiant; també 
portava una guia i una corda. En el cap 
duia una vàlvula i de tant en quant 
apretava per amollar aire, perquè sinó el 
vestit podia esclatar. Posteriorment hi 
hagué un altra bussejador: Pere Gomila 
"Sopa". 

~;;;;~ Un dia, duent la barcassa que 
transportava el ferro al port, on tallaven 
el material, brandà d'una banda a 1' altra 
i el ferro va quedar dins Cala Gat. Un 
altre succés lamentable fou que el fill 
del propietari per una imprudència va 
anar a prop del vaixell i un aparell, 
(sembla ser que un eix) va caure sobre 
el seu bot i el va matar. 

El quinzenari Llevant en un article 
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signat sota el pseudònim de Blancaflor 
ens presenta una descripció literària 
dels pescadors de Cala Rajada de 
l ' època : " ( ... ) en un poble de 
pescadors de cara vermella, mirada 
atrevida, de conversa brusca, que 
contaven llur aventures mentre 
repassaven les xerxes amb el trinxet a 
la mà". Ara fa 75 anys del naufragi, i 
encara hi ha restes de ferro en el fons 
de la mar. 

Notes 
!.Converses amb Gabriel Bagur 

"Vadó", Tomeu "Barraqueta", Tòfol 
Ferrer "Sagristà", Nicolau Nadal, 
Tomeu Esteva "Blancus", Toni Garau 
"Bombu" i Camilo lsem, de Can 
March. ~I!!Z:~:J 

2.Quinzenari catòlic mallorquí "Llevant" ( 1011 Ol 1929). 
3 .Article aparegut en el número 217 de la revista local Cap 

Vermell de Capdepera-Cala Rajada, el mes de de gener de 
2001. 

4. Article de Nicolau Nadal en el número 239 en periòdic 
independent Faxdepera, del 23 de març de 2002. 

Nota de_premsa de UCAP-UM, PSOE, 
PSM-EN i EU-EV de Capdepera 

L'oposició denuncia l'ús de doblers públics 
per part de PP-Es Grup amb finalitats pal'titlistes 

Els grups de 1' oposició a I' Ajuntament de Capdepera, 
UCAP-UM, PSOE, PSM-EN I EU-EV, denuncien l'ús 
de doblers de 1 'Ajuntament per part dels partits PP-Es 
Grup, els quals formen I 'Equip de Govern, per repartir 
propaganda dels seus partits entre la població. Des de 
fa unes setmanes s' estan repartint entre les persones 
majors del municipi unes cartes on aquests dos partits 
expliquen una sèrie de qüestions sobre la residència i, 
a més, critiquen el paper de 1' oposició en aquest 
aspecte. Aquestes cartes, que van firmades pels dos 
partits, no duen per cap lloc el segell de 1' Ajuntament, 
encara que s 'ha utilitzat el franqueig oficial que utilitza 
1 'Ajuntament, incomplint així 1 'ordre que regula el 
franqueig pagat oficial. 

Tots els partits de 1' oposició coincideixen en de
nunciar aquests fets, els quals són qualificats de molt 
greus i són un exemple més de les formes que està 
utilitzant l'Equip de Govern (PP-Es Grup) per governar 
i desprestigiar 1 'oposició. 

Per altra banda, el contingut de la carta és ple de 
falsedats i expresions ambigües dirigides a atacar el 
paper de 1 'oposició en aquesta qüestió, això si, en nom 
dels dos partits PP-Es Grup i amb els doblers dels 
ciutadans. 
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5. Entrevista a Sebastià Ferrer Pasqual 25 
Setembre de 2004. 

6. Correu electrònic amb Don Hazeldine (Passen ger 
Ship Histmy Service); Jean Winslow i Ted Finch (C. 
Navegation Mixte) 30,31 de Juny de 2003 . 

JOAN CABALGANTE I GUASP. 

The wall 
pink floyd 
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-es passades festes de Pasqua no em vaig 
moure de ca nostra. No vaig "desconnectar", que es diu 
ara. Com sempre, per altra banda. Però a més, i 
altrament del que he fet altres pics en què m'he deixat 
convèncer que durant la Setmana Santa no passa res, 
aquesta vegada vaig intentar parar esment al món i la 
bolla, i vaig adonar-me que sí que en passen, de coses, 
aquests dies tan assenyalats. Com sempre. O més. 

Un dels temes que no ha aturat de comparèixer 
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a l'actualitat pública és el d'IB3, la nova corporació de 
ràdio i televisió de les Illes Balears. Pel redols de la 
informació en què jo em moc, el sentiments es mouen 
entre la preocupació i la impotència. El seguiment que 
he pogut fer de la nova emissora de ràdio no fa sinó 
confirmar els negres auguris expressats amb 
contundència pel professor de sociolingüística, Gabriel 
Bibiloni, qui al respecte ha encunyat una nova definició: 
esquizoglòssia, feliç troballa terminològica que expressa 
perfectament una nova malaltia cultural: "la pèrdua 
d'unitat de personalitat lingüística, un quadre patològic 
de cada vegada més present i més escampat a la nostra 
societat; 1' esquizoglòssic seria aquell bilingüe que quan 
parla es troba tan lliurat a la passió bilingüística que 
arriba a perdre la noció de quina llengua parla". A més 
d'esquizoglòssia, IB3 presenta greus problemes de for
ma i de fons dels quals ens n'hauren d'ocupar amb molt 
freqüència, em tem. 

Devora les grans qüestions, a la premsa hi 
trobam sovint petites perles, diminutes si voleu, però no 
per això de menys puresa. El 31 de març llegesc unes 
declaracions del Sr. Raimundo Alabem, gerent d'Ibatur, 
a propòsit de 1' ocupació hotelera de la Setmana Santa, 
i 1 'home es mostra satisfet. Què ha de dir, pobre home? 
Però la qüestió important no és aquesta, sinó que aitals 
declaracions varen ser fetes "durant la presentació del 
primer certamen de tunos "Ciutat de Mallorca", en el 
qual Ibatur hi participa amb uns dotze mil euros. No em 
digueu que no és una meravella de notícia. Al dia 
següent la premsa ja en va plena, i Guillem Frontera 
n'expressa una reacció que compartim: "A tots els que 
patrocinen 1' evento, en els podem imaginar perfectament 
vestits de bubotes amb cintes, voleiant guitarres i 
tamborinos, cantant-nos peces meravelloses. Imaginau
vos-els: eh, que se vos posa la carn de gallina? A mi, 
també." 

I tornant als grans temes, heus ací la factoria 
ideològica del PP, aquesta Fundació per a l'Anàlisi i 
Estudis Socials (F AES) presidida pel Sr.Aznar, llançant 
als quatre vents un vídeo que pretén resumir el seguit 
d'acusacions que els populars han mantengut contra el 
PSOE, des de març de 2004, en relació a la manipulació 
a què van ser sotmesos els electors, segons els 
conservadors. Als ulls del PP, aquesta manipulació, a 
més de la no aclarida autoria intel·lectual dels atemptats 
de 1' 11-M, a més de la partidista actuació de la comissió 
parlamentària que investiga els fets, han pervertit i 
adulterat la voluntat dels ciutadans. El PP segueix sense 
aportar cap prova de les seves acusacions, però insisteix, 
insisteix i insisteix. Aquesta insistència pot donar dos 
resultats: que la gent acabi per acceptar els seus 
arguments i a les properes eleccions recuperin un poder 
que consideren que se'ls va arrabassar de rp.anera 
il·legítima; o que la gent se'n faci un tip i els torni deixar 



col·laboració 

a l'oposició. Els populars estan ben 
convençuts que sortirà cara. Molts 
d'observadors, i els sondeigs, diuen que 
amb aquesta contumàcia només pot sortir 
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confrontació política? si volem que els 
radicals abandonin la lluita armada i s'integrin 
en les institucions, és aquest el camí de fer
ho? I ja sé que és més fàcil plantejar pre-

ie-lev~$.ló de les guntes que contestar-les. 
I una altra qüestió de fons: les Hles Balt!an Dins 1 'àmbit autonòmic, altra 

creu. 

eleccions en el País Basc. Finalment, el Tribunal vegada, ens trobam amb un afer d'aquests que han fet 
Constitucional va acabar tancant la porta a la vessar molta tinta. Un afer gestat en una Setmana Santa 
participació d' Aukera Guztiak en els comicis de dia 17. que, pel que veís, va donar molt de joc. Em referesc al 
Les raons foren, segons recollia la premsa de dia 1, que cessament de Catalina Sureda com a directora de la Casa 
es considerava "acreditat que Aukera Guztiak és Museu Villalonga. L'autora de la "no renovació de 
continuadora i successora de la il·legalitzada Batasuna, contracte, per pèrdua de confiança" -un eufemisme com 
i va ser fruit d'una estratègia dissenyada per ETA per qualsevol altre- ha estat la consellera del departament de 
poder presentar als comicis una llista blanca, és a dir, Cultura del Consell de Mallorca, Dolça Mulet. La quantitat 
sense candidats lligats directament al radicalisme d'articles i cartes als diaris que s'han ocupat d'aquest fet 
abertzale. Així mateix, l'alt tribunal va tenir molt en ha estat aclaparadora, una allau. I totes, sense excepció, 
compte que "cap dels membres d' Aukera Guztiak ha han estat favorables a Catalina Sureda, de qui tothom 
rebutjat l'ús del terrorisme com a forma d'acció polí- n'ha reconegut "el rigor, la independència, la 
tica". Vull creure que el TC s'ho degué mirar fil per professionalitat, la dedicació i l'honestedat i dignitat 
randa, però, vista des de la distància, la qüestió intel-lectual", així com una "gestió immillorable, una 
s'emboira i sorgeixen preguntes inevitables: com es programació plural, potent, coherent, ambiciosa i gens 
pot proscriure una llista conformada per candidats que partidista". Faig servir les paraules d'un qualsevol dels 
es reconeix que no estan lligats al radicalisme abertzale, qui hi ha dit la seva, però, insistesc, la coincidència ha 
només a partir de proves circumstancials sobre la estat absoluta. Com ho ha estat a 1 'hora de demanar 
intenció final de la candidatura? com es pot tancar la explicacions i rectificació a la Sra.Mulet, No conec ni 
porta a una candidatura, per molt antipàtica que ens l'una ni l'altra, però si m'he de fiar del que n'he llegit, no 
caigui, només a partir d'aquesta animadversió i sense tenc cap dubte d'amb quina de les dues no hi vull peres. 
que es pugui imputar cap delicte als seus membres? la Ah, Catalina Sureda havia accedit al càrrec després de 
no condemna del terrorisme, tot i que a mi també em superar el 1999 un concurs oposició. 
senibla una actitud èticamcilt rcbutjablc, ha dc ser Bé, ja vcis, les setmanes santes a vegades no ho 
causa suficient per negar la participació de ningú en la són tant. ,, 
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2: a Plataforma pel Tren del Llevant pot 
estar contenta amb la senyora Cabrer. Ha 
recollit totes les demandes populars per fer 
arribar el tren a la darrera contrada de Ma
llorca i n'ha afegit de noves. I no queda aquí 
la cosa; a més a més, preveu no sé quantes 
línies de tramvia o metro a Palma. Tot un 
seguit de demandes a favor del transport 
públic a les quals no dubt de donar suport 
(ja ho feia abans .. .) Egoistament -no de 
sentiment- esper que duri molt el govern de 
ZP, perquè perventura qualque inversió pot 
caure per a incrementar les línies del tren. 
És ben segur que no ens anirà pitjor que 
amb el senyor Aznar. Sabeu quins diners va 
invertir el govern d 'Aznar en el tren a les 
Illes Balears, en els últims quatre anys del 
seu mandat? Zero pessetes! És una fita fàcil 
de superar. 

Pep Terrasa 

CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 



comunicats 

p s M 
Informa 

Aquest mes us informarem d'una sèrie de propostes 
que hem fet a l'Equip de Govern, algunes a través de 
mocions i d'altres com a simples propostes, però amb 
l'esperança (això és el darrer que es perd) que aquest 
Equip de Govern en faci cas. 

Per començar, registràrem dues mocions que feien 
referència a dos serveis sanitaris dels quals en venim 
parlant fa molt temps: el de rehabilitació i el de pediatria. 
Com que sembla que a Palma no en fan cas, de les 
suposades insistències dels seus companys de partit 
(PP), des del PSM hem considerat necessari donar-los 
una mà i que la sol·licitud del servei de rehabilitació i la 
millora del de pediatria, amb la contractació d'un pedia
tra més a jornada completa, fos aprovada pel Ple, per 
tenir més força a Palma. Com sabeu, aquestes són unes 
reivindicacions que, des del PSM, hem fet a quasi a cada 
Ple, perquè creim que, a aquestes alçades, és inadmissible 
que el nostre municipi tengui aquestes mancances en 
1 'aspecte sanitari. 

Una altra moció va ser la de sol·licitar al Consell de 
Mallorca més contenidors de recollida selectiva i 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Obrim dia 1 de febrer 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, km5 

Tel: 971 841310 
porxada@futurnet.es 
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augmentar-ne la freqüència de recollida. Com que ho 
hem demanat una sèrie de vegades, he arribat a fer-me 
una sèrie de preguntes: és que a Palma no en volen 
saber res, de la regidora de Medi Ambient? O és 
directament incapaç de dur uns quants de contenidors 
més? 

També registràrem dues mocions que feien 
referència a la radiació dels plens: una, a la quall 'Equip 
de Govern s'ha compromès a fer-ho, és la de radiar els 
plens en directe i l'endemà a partir de les 12; i l'altra, 
per fixar un dia per dur-los a terme. Després de parlar 
amb el batle, cal dir que aquest es va comprometre a 
complir allò a què s'havia compromès abans i, per això, 
les vaig retirar a 1' espera del proper Ple, en què hauré 
de recordar-li el seu compromís. 

S 'ha de dir que, pel que fa a les mocions relatives 
als serveis de rehabilitació i de pediatria, sembla que es 
duran a votació al proper Ple. En canvi, no sembla que, 
a la regidora de Medi Ambient, li faci molta gràcia dur 
a Ple la dels contenidors, encara que hi insistirem 

Una proposta que també registràrem, perquè la 
tengués en compte l'Equip de Govern, és la possibilitat 
de crear una espècie de guia de restauració en vista de 
la celebració del Mercat Medieval (en aquest mateix 
número, hi veureu el contingut de la proposta). Des del 
PSM creim que, des de 1 'Ajuntament, s 'ha de fer tot el 
possible per afavorir el sector turístic i s'ha de tenir 
una cura especial en 1' oferta anomenada 
complementària, que és la que té menys possibilitats i 
mitjans de donar-se a conèixer 

Per suposat, pel que fa als pressuposts, res de res, i 
això que el batle es va comprometre a passar-nos un 
esborrany durant el desembre. És clar, llavors la 
incompetència de l'Equip de Govern serà culpa de 
l'oposició 

En fi, un altre mes que ha passat, Capdepera i Cala 
Rajada que van de mal en pitjor, i l'Equip de Govern 
(PP-Es Grup) que va a les seves. Per la nostra banda, 
seguirem fent propostes, presentant mocions i esperant 
que, encara que només sigui a força d'emprenyar, algun 
dia ens facin una mica de cas. 



història 
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Sebastià Ferrer 11 Maleter 
ANY DE SA LLATA 
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Sa primera feina que es fa, per començar s 'elaboració de sa llata -que després serveix per 
donar forma a qualsevol peça o variant de s 'obra de pauma- és, precisament, banyar i ensofrar ses 
paumes. També és sa primera feina que fa sa dona, dins es procés d'elaboració de sa llata. 

Banyar paumes: Sa pauma, després d'arrabassada i blanquejada durant unes quantes setmanes 
en es sol de juliol, torna aspra i es pot trencar, i això no és bo per a sa seva manipulació i fer llata. En 
canvi, banyades i ensofrades, ses paumes es posen en es punt més humil que pot tenir es bri, i, per tant, 
aquest és un procés imprescindible per a s 'elaboració de sa llata. 

Per banyar ses paumes es prepara un ribell, o una tina, mig d'aigua, prop de s 'ensofrador (a 
una passa o dues). També es pot aprofitar s 'aigua de rentar que ha quedat dins sa pica. Es davalla un 
feix de paumes d'es porxo, es desfà es vencill i es van posant manats en remull, a fi que es banyin ben 
banyats tots es brins. Quan ses paumes estan banyades, amb sos manats de pla, es posen dins 
s 'ensofrador. A ses poques paumes de capoll llarg, que són ses més obscures, se 'ls talla un tros d'aquest 
capoll, perquè càpiguen dins s'ensofrador. Ses dones que pro fiten s 'aigua de sa pica de rentar, per a 
estalviar, posen un sac en terra i les duen a s 'ensofrador a braçats, si s 'ensofrador cau unes passes 
lluny de sa pica. 

Una vegada que ses paumes estan damunt s 'engraellat, dins s 'ensofrador, es deixen degotar 
una estona. Fet això, es pega foc a s 'ensofrador, que vol dir posar-hi un plat amb sofre encès .. Sa 
majoria l'hi posa p 'es forat d' abaix, mentre alguns pocs el posen damunt ses paumes. Ses dones, 
aquesta feina, l'anomenen, com hem dit, pegar foc a s'ensofrador, o, simplement, ensofrar. 
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La Conselleria d'Agricultura i Pesca dóna a 
conèixer els aliments de Balears als escolars de la comarca 

-Els aliments de les Illes Balears a l'Escola " un 
projecte guardonat pel Ministeri d'Agricultura que 
acosta els millors productes de les Illes Balears als 
més joves" 

Poca gent sap que les Illes Balears és una de les _ .... ~ 
regions mediterrànies amb més diversitat i riquesa de 
productes agroalimentaris d'etes en conserva, productes 
de pastisseria, varietats autòctones de fruita i hortalissa, 
vins i tipologies diverses de begudes espirituoses, formatges -~,, 
i embotits de la nostra terra. També es desconeix que, 
precisament, són aquests els productes que conformen la 
dieta mediterrània, tan valorada actualment per experts 
nutricionistes d'arreu del món. Actualment productes tan 
saborosos com el flaó, el peix sec, la carn-i-xulla, el ventre 
farcit, la salsa de Nadal, la formatjada o la xocolata de neu, 
són desconeguts per a la immensa majoria de la població 
balear. És per tot això, que la Conselleria d'Agricultura i 
Pesca, conscient de la seva responsabilitat en la promoció 
dintre de les Illes de productes alimentaris de qualitat, vol 
transmetre a la població insular el major nombre de 
coneixements sobre la seva gran riquesa gastronòmica. I 
és que el gnm èxit ohtine;ut, for¡¡ òe les nostres fronteres, 
de productes com la sobrassada de Mallorca, l'ensaïmada 
de Mallorca o el formatge Mahón-Menorca, ha de ser el 
camí a seguir pel gruix de productes agroalimentaris 
autòctons. Per això, cal però, fer una important feina de 
base per a la difusió d'aquests productes entre la nostra 
pròpia població. En especial entre els més joves, doncs 
aquests representen les nostres esperances de futur. 

Ja fa alguns anys que, amb la doble finalitat de 
fomentar una educació alimentària saludable i promocio
nar el consum de productes de qualitat autòctons, la 
Conselleria d'Agricultura i Pesca engegà una campanya 
divulgativa a les escoles. Aquesta campanya fou 

SA BOTIGUETA 
Carrer Major, -t (tmtre l' AjuntamPnt 
i el bar de Can l'•tilla) 
C•pd•per• 

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs .. . 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

Tnforma't al telf.: 971 819 480 

desenvolupada, inicialment, per part de professors de la 
Universitat de les Illes Balears conjuntament amb personal 
de la Conselleria d'Agricultura i Pesca. Ambdues institucions 
crearen una variada gamma de recursos didàctics que, 
posteriorment, eren aplicats a les escoles. A l'any 2004, s'hi 
incorporà un grup pluridisciplinar de monitores per al 
desenvolupament d'aquestes activitats a les escoles. Aquest 
equip de tècnics especialistes, es troba inclòs dins d'un 
departament de nova creació de l'empresa pública Semilla 
dedicat exclusivament a la promoció de productes 
agroalimentaris de les 111es Balears, i, que a més de la 
campanya a les escoles, treballa amb altres grups socials, 
fent promoció a fires, creant campanyes publicitàries, ... 
fent d'intermediari entre productors i consumidors, en 
definitiva. El fort increment de recursos humans, materials 
i econòmics dedicats a la promoció alimentaria, ha permès 
en poc més d'un any de funcionament agilitar les activitats 
que ja es desenvolupaven, arribar a un major nombre de 
persones i incorporar també nous objectius i metodologies. 
L'esforç realitzat amb el projecte Els Aliments de les Illes 
Balears a l'Escola;, es va veure compensat amb l'obtenció, 
a l'any 2004, amb un premi accèssit Alimentos de Espal1a; 
a la millor acció de promoció agroalimentària, atorgat pel 
Ministeri d'Agricultura, Pesca i Alimentació espanyol. 

L'objectiu fonamental de la campanya és donar a 
conèixer entre els escolars de les Balears les característiques 
dels productes agroalimentaris més representatius del nostre 
arxipèlag. La finalitat és que els nostres joves aprenguin a 
apreciar -los i diferenciar -los, i incorporin hàbits d'alimentació 
sana i equilibrada. La campanya, si bé directament va 
dirigida a alumnes de 12 anys (6è curs), també implica a 
pares, mares i professors, i té com a objectius secundaris 
afavorir el coneixement dels escolars del seu entorn natural, 
social i cultural, donar a conèixer als nostres infants 
l'existència d'un sector agroalimentari arrelat a les nostres 
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tradicions i garantir -mitjançant el seu 
coneixement -la persistència d'una activi tat 
agropecuària fonamentada en la qualitat 
de les seves produccions. 

A la comarca del Migjorn, i 
paral-lelament a la tasca que es realitza 
arreu de les Balears, aquesta campanya 
formativa es realitzà, en una primera fase, 
entre els dies 14 i 18 de febrer, amb un 
total de 8 sessions formatives a 6 escoles 
diferents i per a un total de 160 alumnes. 
En aquesta primera tongada, s'han visitat 
els col·legis Blai Bonet i Bisbe Verger de 
Santanyí; el Col·legi Colònia de SantJ ordi, 
el Col·legi Joan Ve ny i Clar de Campos, el 
Col·legi Inspector Joan Capó de Felanitx 
i el Col·legi S'Algar de Portocolom.El dia 
22 de març es dugué l'activitat a 
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--~----.......... """illiii&l creus, tot destacant l'interès elevat 
que les sessions sobre els aliments de 

-----=:or! les Illes Balears desperta entre 
l'alumnat. Després de la teoria, els 
alumnes s'inicien a l'anàlisi sensorial 
dels aliments, perquè sensorialment 
puguin conèixer els conceptes 
explicats prèviament Es tracta de 
comparar diverses tipologies de cada 
aliment fixant-se en les olors, els 
colors, les textures, els sabors ... A 

tq;r'~~~~~..:_~~~~~ més, s'ha incorporat una activitat 
pràctica opcional, consistent en la 
visita de diverses agroindústries, 
cooperatives i empreses artesanes 
elaboradores de productes 
agroalimentaris tradicionals de les Illes 
Balears (embotits, . formatges, 

Capdepera, en la qua participaren 50 -=.:!.---I.l...l.lllo.OII.ò..._ __ :c:;¡p_¡ ____ ensaïmades, oli). 

alumnes de dos cursos 
Les activitats es desenvolupen a les pròpies escoles, 

i són coordinades per tècnics especialistes en els aliments 
de les Illes Balears. Es tracta de xerrades d'unes dues hores 
de durada que consisteixen en l'explicació de diverses 
unitats didàctiques sobre els principals productes 
agroalimentaris illencs: formatge, ensaïmada, sobrassada i 
oli. A part d'una breu introducció bàsica sobre nutrició i la 
diversitat i riquesa alimentària de les Illes Balears, els joves 
estudiants aprenen la història, el procés d'elaboració, les 
característiques sensorials i nutricionals, la diversitat de 
tipologies de cada producte, les possibles utilitzacions 
gastronòmiques ... Tot i que es tracta d'incorporar conceptes 
teòrics bàsics al bagatge intel·lectual dels al·lots, la interacció 
entre alumnes i monitors és constant, essent habituals els 
debats, a viva veu, sobre les tècniques més convenients de 
producció, les característiques sensorials de cada producte, 
els millors aliments, les diferents zones de producció ... 
L'elevada participació dels alumnes és un dels fets que més 
crida l'atenció en les classes teòriques. Els mestres se'n fan 

EL SERVEI D 'ASSESSORAMENT 
LINGÜÍSTIC US INFORMA QUE ... 

De cara al futur, es volcontinuarmillorarel projecte 
"El Aliments de les Illes Balears a les escoles" per la qual 
cosa s'ha previst ampliar l'oferta d'unitats didàctiques 
existents, incorporant-hi any rere any més productes, així 
com aconseguir que la totalitat dels escolars de les Illes 
Balears tenguin una idea de la riquesa i varietat de productes 
agroalimentaris autòctons. En el que es refereix a l'apartat 
de promoció alimentària, a mig termini, altres línies 
estratègiques que la Conselleria d'Agricultura i Pesca vol 
desenvolupar són: incrementar i diversificar l'oferta de 
recursos didàctics, enfocant-los als diferents grups d'edat; 
engegar programes didàctics específics adreçats a 
l'educació especial i als discapacitats, amb clubs d'esplai i 
gent de la tercera edat; continuar amb el suport als distintius 
de qualitat i millorar la col·laboració amb els consells 
reguladors; mantenir la presència de les activitats de promoció 
a les fires locals; incrementar la presència a les'fires d'àmbit 
internacional i desenvolupar activitats formatives i de 
promoció específica a l'hostaleria, restauració, grans 
superficies comercials i minoristes. 

A LA FI PROVES DE 
CATALÀ PER JUNY!!! 

El Consell insular de Ma I ]orca ha obert sERVti• Bt~t'i~~.~M(N' 
Al BOIB núm 41 de dia 12 març de 2005 

es va publicar la Resolució de la convocatòria de 
juny de les proves de català. 

la Convocatòria de subvencions per a la 
normalització lingüística a les empreses per a l'any 2005 
en concepte de: 

retolació en llengua catalana 
etiquetatge en llengua catalana 
edició en llengua catalana de material imprès 
edició en llengua catalana de cartes de restau
rant 
edició en llengua catalana de pàgines web i portals 
d'internet 

Més informació: BOIB núm. 47, de 24-03-05. 
Servei de Normalització Lingüística del C.I.M. 
Servei d'Assessorament Lingüístic Ajuntament de 
Capdepera. (971 819201) 

TERMINI DE MATRICULACIÓ: 
del 4 al 15 d'abril de 2005 

DATA DE LES PROVES: 
Certificat C - 5 de juny de 2005 

Certificats B i E - 18 de juny de 2005 
Certificats A i D - 2 de juliol de 2005 

RESULTAT PROVES DE GENER: 
a partir de dia 1 d'abril. 
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Crònica extraordinària de dia 22 de març de 2005 

S 'havia convocat aquest plenari a petició de per Mateu Garau del PSM, que havia estat nomenat portaveu 
l'oposició,peraaclarird'unavegadapertotesl'embull per a l'ocasió. El principal argument esgrimit fou la manca de 
que s 'ha creat entorn a la futura residència de sa temps per estudiarse els nous informes que el govern els havia 
Font de sa Cala. Vull recordar que mentre l'equip de donat gairebé el mateix dia. Informes que es contradeien amb el 
govern insisteix que ha de ser una residència per a que ells tenien i que havia estat resolt pel secretari de la 
persones majors, 1' oposició diu que, segons el conveni, corporació. En Mateu va donar a entendre que el conveni que 
ho ha de ser per a persones assistides. Doncs d'això l'oposició i el secretari manejaven no era el mateix que el que 
havia d'anar el plenari; i dic havia d'anar perquè al va signar el batle i que per tant hi havia hagut un canvi de 
final no hi va haver discussió ja que la mateixa oposició documents. Sospites molt greus que s 'hauran d'aclarir, si escau, 
va demanar que es deixàs l'assumpte sobre la taula amb una investigació. 
per a un proper dia. La petició va ser argumentada C.B.F. 

Fi.s:ioterapia 

M 
el Llum 6 
Capdepera 

Telèfons 

ra pots fer la teva 
:!abilitació, en el 
ostre centre amb les 
egüents 

ssegurances 
rivades: 

- Agrupación Mutua 
- ASISA 
- DKV 
- Femenias 
- Mútua General de 
Catalunya 
- Novomedic 
- Sanitas 
- Sersanet-Axa 
- Vitalicio 

971 819 308 Daniela i Urs 
669 799 620 Schwendimann 

Comunicat de premsa EU-Els verds 
Esquerra Unida - Els Verds de Capdepera 
denuncia l'estat actual de l'accés a poblat 
talaiòtic del Claper des Gegants i demana a 
l'equip de govern que prengui les mesures per 
obrir el camí de Font de Sa Cala a Canyamel. 

A 1' any 1985 1 'Ajuntament de Capdepera va signar 
un conveni amb la propietat de la finca de S 'Heretat pel qual 
se'ls hi donava permís per a la construcció d'un camp de 
golf i una urbanització. A canvi la propietat es comprometia 
a obrir un vial entre Font de Sa Cala i Canyamel i a construir 
un dret de pas a favor de 1' Ajuntament per accedir al Claper 
des Gegant. 

A dia de avui, per deixadesa de 1 'Ajuntament durant 
molts anys, els ciutadans de Capdepera encara no poden 
gaudir d'un camí que segueix tancat, i l'accés al Claper des 
Gegants es troba en unes condicions deplorables. Per accedir 
al Claper dels Gegants el visitant ha d'entrar dins el 
magatzem del camp de golf (només durant l'horari que el 

~===================::: golf te obertes les barreres) que es troba tot ple de material 
de construcció i ferralla invadint fins i tot la zona que hauria 

;1--\ tA to Es e o I C\ 

CA PDET.JE-RA 

VIA )l!AN CARLOS L~ 139- CALA RAJADA- CAPDEPERA 
Tels .: 971 56 33 53- 9ïl .Só 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOL!NEt\A) 

de ser l'aparcament. Es més, per accedir al camí el visitant 
ha d'entrar dins el golf i te dificil trobar-lo ja que la senyal 
està tomada. 

Des de EU-EV pensam que l'accés a poblattalaiòtic 
tan important hauria de ser totalment independent al golf i 
s 'hauria d' acondicionar el més aviat possible, ja que la imatge 
que Capdepera ofereix als visitants es vergonyosa. 

Maria Orts Rodríguez. 
Regidora d'EU-EV Capdepera 
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batec 
En política, el cinisme, les mitges veritats o la mentida més 

absoluta poden arribar a nivells impensables. I la nostra comunitat 
autònoma n'és un bon exemple. 

Fa pocs anys, el Pacte de Progrés clamava un millor 
finançament per a l'Educació i la Sanitat, i des del govern de 
Madrid -del qual formava part el nostre president Matas- i des 
de la direcció del PP de Balears se'ls acusava de ploramiques, 
que victimisme, d' ineficàcia. Que no sabien administrar els grans 
recursos que Madrid donava a les Illes, se'ls deia. Ha girat la 
truita i el discurs segueix sent el mateix, però han canviat els 
actors. Ara el Govern Balear del PP es lamenta de la falta de 
recursos en Sanitat i Educació, mentre que des de Madrid se'n 
renten les mans. La cosa, per molt que es vulgui embullar, és 
simple: 

Educació: Qui va donar a les Illes Balears. una transferència 
d'Educació mancada de recursos? El Partit Popular que 
governava a Madrid. Qui la va rebre? El PP qui governava a les 
Balears. Concretament, el conseller era Joan Flaquer. Qui va de
nunciar la manca de recursos? Els nacionalistes. 

Sanitat: Qui va donar a les Illes Balears una transferència 
mancada de recursos? El PP, que governava a Madrid. Qui la va 
rebre? El Pacte de Progrés, queixant-se amargament -víctimisme, 
en deien els del PP Balear- per l'escassesa de recursos . Qui va 
denunciar la manca de recursos? Els nacionalistes. 
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Ara, aquells que va propiciar l'espoli econòmic de les Illes, 
aquells que no varen fer res (quan podien haver-ho fet!) per 
garantir unes inversions mínimes en serveis, es lamenten d'haver 
d'endeutar-se per pagar la factura de sanitat i educació (i 
carreteres, de les moltes carreteres, autovies, enllaços, nous carrils, 
variants, etc., que s 'estenen per les Illes). 

S 'ha de tenir molta barra, i ben forta- de ciment - , per fer el 
paper de víctima, davant d'una situació creada pel mateix PP, i 
per caure en una política partidista que posa els ciutadans de les 
Balears com simples ostatges dels seus interessos. 

Realment, el govern Matas no té cap argument per queixar
sc. Està prenent la mateixa medicina que va receptar! 

Som els ciutadans els qui tenim motius de queixa. Queixa de 
la manca de sentit de servei públic dels polítics que governen les 
illes. Queixa de la nul·la defensa dels interessos d'aquesta terra 
inexistent. Queixa que uns i altres juguin amb el nostre futur. 

Com sempre, ens tocarà pagar als ciutadans . .. Ara, la 
comunitat més rica, la que més doblers aporta a la resta de 1' Estat, 
haurà d'escurar-se la butxaca si vol que funcionin mínimament 
els serveis públics. És en aquest sentit que s'estudia l'increment 
dels imposts de la benzina. Paradoxalment, comunitats recepto
res de la nostra "solidaritat" a través dels imposts gaudeixen de 
nivells de qualitat de vida i de serveis molt superiors als nostres. 

Com deia un vell, davant una llista d'espera de mesos per 
una petita intervenció quirúrgica, "lo nostro no te nom". Bé, per 
ventura si que en té, de nom, i més d'un: "tercermundisme", 
"colonialisme", "espoli" .. . paraules que només surten de les 
boques dels "radicals" . 

------------------tres i no res 

Bona nit, Europa 
Són les 5.30 de la matinada i em sentia 

tan europeu que he decidit aixecar-me a 
escriure-ho. Sí, molt europeu som jo, que a 
les 5.30 a. m. he de sentir des del meu llit 
com ronca el veí de baix! Seria europeu si a 
l'arquitecte i al constructor/promotor que 
va perpetrar aquesta construcció que habit 
els haguessin empaperat de multes i 
inhabilitat de per vida. Però no. Ho vaig fer 
mirar i resulta que les condicions 
acústiques del meu pis són LEGALS! 
Espanya és la que menys aïllament acústic 
exigeix de la Unió Europea conjuntament 
amb Grècia i Portugal. Aquest Estat que 
ens ha tocat està sempre allà baix, a la cua 
de la UE, esperant a veure si entra Turquia 
per poder pujar una mica al rànquing de 
les coses bones (al de les dolentes sempre 
som a dalt, endevina al costat de qui, de 
Grècia i Portugal!). Basta anar a França per 
veure com als arquitectes se'ls obliga a 
treballar amb un enginyer acústic. Perquè 
els arquitectes, senyores i senyors, 
d'acústica no en tenen ni la més remota 
idea. No saben res! Literalment zero! Fan 
una assignatura en tota la carrera i és OP
CIONAL! Però ells fan veure que ho sa-

ben tot, i en pau: tu calla i paga la xapuça, 
a preu europeu, això sí. En fi , que sent to
car el piano a les veïnetes de dos pisos 
més avall i el meu pis ara mateix el podria 
vendre per 40 milions i fa menys de 1 O anys 
me'n va costar 18! O sigui, que estic obligat 
a dir que encara he tengut sort! Les 
parelles que s'estan intentant 
independitzar aquests dies s 'hauran 
d'hipotecar el doble d'anys i finalment 
hauran comprat un pis esquifit on podran 
sentir els veïns fent I' amor, estirant de la 
cadena, dutxant-se, obrint calaixos ... Enlloc 
d'Europa s'ha construït tant i, ai, quines 
coses, enlloc han pujat tant els preus com 
aquí. Podríem tenir el consol que, donades 
les circumstàncies, els nostres sous 
haguessin crescut en conseqüència. Però 
no, la vivenda no compta a l'hora de cal
cularl'IPC!! 

Europeus? Ja ens agradaria, i no tan 
sols als joves! Molts dels nostros padrins 
i, sobretot, les seves vídues, passen fam 
(literal)! Aquí, si a ton pare li agafa 
1' alzheimer i no estàs fonat, saps que 
possiblement també acabaràs boig darrere 
ell! En places de residència estam a nivell 
europeu sí, però és que resulta que en 

serveis socials de cara a la gent gran no 
els arribam ni a la sola de les sabates! Per 
sort, sembla que en algun tema com ara 
1' epidèmia dels morts pel trànsit se mouen 
una mica les coses, especialment a 
Catalunya: visca na Montserrat Tura! Que 
la clonin! Un dels pocs polítics que 
realment fa pensar que hem avançat i que 
podem anar més enllà. Perquè quan mir 
«Caiga qui en caiga» i veig en Matas sense 
saber què dir quan el reporter li vol 
encolomar les factures d'un puticlub, pens 
en el pla contra el canvi climàtic que ha 
presentat el Govern balear mentre la febre 
de les autopistes continua fent patir la terra 
i em vénen ganes de plorar. Au, me'n tom 
a dormir, que per sort el meu veí ara té 
senyora i ja no ronca tant. Bona nit, 
europeus. 

Miquel Piris. Periodista. 
mpiris@mallorcaweb.net 
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Adolescents amb 
les ales retallades 

De Melcior Puigserver 
Revista Pòrtula (Marratxí) 

e ls exigim que volin ben amunt, després de retallar
los les ales. 

Són uns vagos, penjats, inútils, egoistes, insolidaris, només 
pensen en sortir, beure, emparrar-se, mai saps on són, 
passen dels pares, sols servim per la seva intendència, això 
sí, ca nostra ha de ser un hotelet (i de 5 estrelles), no aporten 
ni fan res de bo, no t'escolten ni et miren a la cara si no és 
per fer-te algun retret, es passen el dia davant l'ordinador, 
no estudien. Parlam dels adolescents, alguns, és clar? O, 
potser tal vegada també parlam de nosaltres, els educadors? 
Al manco d'alguns educadors. 

Així i tot la qüestió no és tan simple. Qui educa? Qui o 
què són els educadors ? Els podem sempre assenyalar amb 
el dit? 

Fracàs escolar, episodis d'agressivitat incontrolada; nivells 
cada cop més alarmants d'estrès, d'ansietat, depressió i 
insatisfacció vital són alguns dels trets en la tarja de 
presentació de molts adolescents (i nins!). 

Acab d'escoltar a la ràdio com un nin de 14 anys havia 
de declarar davant 1 'Audiència Nacional inculpat de 
'terrorisme' després d'enviar 3 e-mail s a diferents empreses 
exigint 1 'etiquetatge en català dels seus productes, 
'amenaçant' de continuar enviant còrreus si no era atès, 
signant 'L'Exèrcit del Fènix' (agafat de 'Harry Potter'). 
Vint policies de les Brigades Antiterroristes, vingudes 
expressament de Madrid es presentaren a casa seva per 
requisar el seu ordinador i el del seu germà. Ha passat un 
mes dels fets i avui, el nin, amb medicació psiquiàtrica des 
d'aleshores degut a l'angoixa que li ha creat la situació, ha 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

ARTÀ 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 

28 

d'aclarir els fets davant un jutge (que no és un nin). 
Un catedràtic d'universitat em comentà com un amic 

seu, a la vegada degà d'una important Facultat d'una 
prestigiosa universitat del país, cada cop que juga el seu 
equip de futbol s 'ha de medicar prèviament per suportar 
la forta pressió a la qual es veu sotmès durant cada 
encontre. La maduresa intel·lectual sovint no du de la mà 
a la maduresa emocional, essent aquesta la que determina 
en gran mesura el nostre comportament. Les edats 
intel·lectual i 1' emocional quan no coincideixen expliquen 
moltes de les rareses dels éssers humans adults (veure 
guerres físiques, verbals'). 

Som dels que pensen que és urgentísima la implantació 
a les escoles d'una assignatura(¿) d'Educació Emocional 
junt amb el coneixement de les maneres de relació i 
comunicació humanes, eminentment pràctica, que 
inclogués des de tècniques de relaxació fins als darrers 
descobriments de les psicologies comparades masculina 
i femenina o determinants del comportament humà. 
No sé si simultàniament o prèviament, i a la vista de la 
realitat dels suposats adults, em deman amb la mateixa 
preocupació, si no caldria començar aquesta tasca per 
nosaltres mateixos els educadors; pares i professors. Tal 
volta deixaríem de projectar sobre els nostres fills i 
alumnes les nostres pors, frustracions i mancances 
afectives. 

No fa gaire, una pedagoga experta en creativitat es 
lamentava, en un mitjà de comunicació, com el sistema 
educatiu va domesticant els infants limitant-los 
progressivament el seu potencial creatiu des dels primers 
anys on se&#8217 ;ls incentiva, va minvant i es va diluint 
a Primària i a ESO, fins a gairebé desaparèixer del tot 
durant els anys de batxiller. 'La creativitat (la llibertat de 
pensament) amenaça al model social, però també al model 
educatiu i sobre tot, en massa casos, als mateixos pares i 
professors', comentava. 

Per això, com a les aus de corral, quan volen botar la 
tanca, les retallam les ales amb unes tisores. Si a nosaltres 
ens feren el mateix al seu moment, tal volta ara sentim una 
inconfessable enveja dels adolescents i 1 'adolescència 
com un temps ple a vessar d'energia, d';il·lusions, espe
rances i projectes, que mai no tomarà. 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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EL PAPA, IB3 I EN FRANCO 

Feia estona que tenia ganes dc parlar 
sobre el Papa i I' església espanyola, però 
la cojuntura políticoreligiosa no era la 
més apropiada per fer-ho. Ara, però, tant 
el Papa com els bisbes espanyols m'han 
donat motius per escriure aquestes 
retxes i opinar no massa favorablement 
sobre les seves darreres actuacions. 

A Karol Wojtyla, més conegut per 
Joan Pau II, 11 va la marxa de Ja políti
ca. De jove, quan ja era capellà, va mili
tar activament dins els moviment feixista 
polac . Aquest home serà recordat per 
fer bones les actuacions polítiques de Pius 
XII, qui es va mereixer l'epítet de "papa 
de Hitler". Ell tot solet s'ha carregat traumàticament 
el moviment conegut com a teologia de l'alliberament; 
ha afavorit I 'enfortiment de 1 'Opus Dei, dels Legionaris 
de Crist i d'altres corrents conservadors; ha beatificat 
i canonitzat un caramull de màrtirs vinculats amb les 
faccions més reaccionàries i fonamentalistes del 
catolicisme; ha jugat un paper molt actiu en la liquidació 
de les administracions socialistes i socialdemòcrates, 
adduint la seva difusió d'una mentalitat inspirada en el 
laïcisme. Les seves sortides de to en contra dels 
matrimonis homosexuals i dels mateixos homosexuals 
o contra el paper de les dones dins la societat o sobre 
1 'ús del condó han merescut grans titulars dins els 
mitjans de comunicació de tot el món. Però 
darrerament el que ens ha sorprès més ha estat el 
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descobriment que ha fet del programa del 
Partit Popular, fent un discurs que no té com 
a finalitat la salvaguarda del dogma sinó el 
de carregar contra la política de l'actual 
govern espanyol. Les seves al·lusions al Pla 
Hidrològic nacional o a la unitat de Espanya 
ens fan sospitar una concordança ideològica 
entre ell, la dreta espanyola del PP i la ca
verna de la Conferència Episcopal espanyola 
presidida aquells dies pel fatxa espanyol, 
el cardenal Antonio Maria Rouco Varela . 
És evident que el lobby valencià del Vaticà 
i els sectors espanyolistes m~s 

conservadors varen tenir qualque cosa a 
veure amb aquell discurs. Ben segur que 

tenen bons interessos immobiliaris relacionats 
directament o indirectament amb el PHN al llevant pe
ninsular, 

Joan Pau II va perdre els papers quan ens va reci
tar el programa del PP i la imatge que ara mateix en 
tenim d'ell és la d'un home al límit de les seves forces , 
i per això mateix extremadament manipulable. Esperem 
que amb el relleu a la Conferència Episcopal les coses 
canviïn en el si d'una església espanyola tradicionalment 
alineada amb la dreta més cavernícola i reaccionària. 
A veure si amb el proper Papa hi ha més sort, perqué 
amb aquest anam de cul com els crancs. 

De la televisió autonòmica només en tenim una 
petita mostra del dia de l'estrena, però la ràdio ja fun
ciona a ple rendiment, per tant ja tenim elements de 
judici més que suficients per poder emetre una opinió 
al respecte. Després d ' haver vist l'estrena de la TV i 
de sentir a diari bona part de la programació dc la ràdio, 
pens que aquesta IB3 Ràdio i TV no és la que ens 
mereixem .. Estarem d'acord que uns dels principals 
objectius d'IB3 ha de ser vertebrar i cohesionar el 
nostre país. Ara per ara crec que no s'estan 
aconseguint aquests objectius, sinó més bé els contraris 
als desitjats: és un element de segregació social i no dc 
vertebració i el ciutadà no percep la pròpia llengua com 
una llengua normal. Sembla que IB3 no té altra finalitat 
que la d'assegurar-se la reelecció (la del PP) d'aquí a 
dos anys. La nostra ràdio i TV, la que pagam entre 
tots, hauria de servir per millorar la situació del català 
i veim com esdevé un instrument contundent per 
destrossar-lo. El dia de l'estrena de la TV vérem una 
pel·lícula, "L'amo de Son Quint", on ens varen deixar 
ben clar que el castellà és I' idioma que cal usar per les 
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coses serioses i el mallorquí és una llengua d'estar per 
casa, el de fer cutrades, coses sense qualitat ni alçada. 
A la ràdio ens entaferren el mallorcano xamporrat, amb 
la nefasta ela bleda i el ieisme a l'espanyola (les illes: 
ses iyes; Mallorca: Mayorca; dilluns: diyuns ; cavall: 
cabay etc.) propi de pijos i peperos, que res té a veure 
amb el parlar tradicional que ens han ensenyat a ca 
nostra. Impulsar la minorització del català és, 
desgraciadament, una tasca massa practicada pels 
nostres governants i en especial pel president Matas. 
Però la història posa tothom al seu lloc i ells seran 
recordats com els dirigents que acceleraren la destrucció 
de les Illes i varen fer feina a escarada per la 
desaparició de la llengua i cultura catalanes. El 
mallorcano que el parlin a ca seva, si volen, però no als 
nostres mitjans de comunicació públics. 

La retirada de I' estàtua del feixista dictador Franco, 
a Madrid, fa pocs dies, va aixecar una polseguera 
histèrica dins les files del PP, que no deixa d'astorar
me més i més cada vegada que hi pens. La reivindicació 
de la figura del dictador per part de Zaplana, Acebes, 
Rajoy i altres de la seva casta és impensable a qualsevol 
altra partit de dretes europeu amb uns principis 
democràtics mínimament arrelats dins les seves files. 
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Varen tenir la barra de dir que aquesta acció de retirar 
I' estàtua era reviure el passat, quan ells són el passat, 
el passat més funest i tenebrós de la història d'Espanya; 
quan ells han estat subvencionant durant els anys que 
han comandat la Fundación Francisco Franco amb 
bones quantitats de diners; quan ells dia rere dia estan 
atiant el foc del feixisme i la provocació dintre els seus 
propis seguidors. Seria normal anar a Alemanya i trobar
se amb estàtues de Hitler a algunes de les places de les 
seves ciutats?, o anar a Italia i trobar-les de Mussolini?. 
Ben segur que tothom se'n faria creus d'aquesta 
situació. Seria un autèntic escàndol i una autèntica 
vergonya. Doncs aquí I' extrema dreta del PP no tan 
sols ho troba normal sinó que es permet sortir 
aïradament per la TV a protestar i criticar els qui han 
promogut l'encertada, encara que molt endarrerida, 
acció. Que sàpiguen aquests franquistes del PP que els 
demòcrates que estimam de debò la llibertat no aturarem 
fins que no treguem dels nostres carrers tots aquests 
monuments a la mentida, a la infàmia i a l'insult No 
estaria de més que els que alaben el feixisme i els 
feixistes també fossin il·legalitzats, com es fa amb els 
que no condemnen la violència d'ETA; al cap i a la fi, 
estam parlant de violències similars. 

-------------------------------Felip Esteva Castro 

Capdepera amb Àsia 
El conjunt d'actes organitzats per la Creu 

Roja de Capdepera, en col-laboració de 
nombrosos col·lectius del nostre poble i el 
propi Ajuntament , han estat tot un èxit. Un 
èxit per la recaptaació aconseguida 
(17.556,97 euros nets) i pel treball col·lectiu 
dut a terme per les diverses organtizacions i 
persones a títol personal. Amb tot, el seguit 
d'actes organtizats aconseguiren mobilitzar 
una bona part de la societat gabellina. -~""'!""" 

Els contes són els següents: 
-Ball de Carnaval. 896,3 7 euro s 
-Concert solidari. 1.543,50 euros 
-Diada de Bàsquet 1.112,40 euros 
-Concert rock.. 2.388,56 euros 
-Mercadet 1.020,74 euros 
-Diada/fideuà 6.727,00 euros 
-Dibuixos escoles 1.891,03 euros 
-Sorteig obres d'art 877,00 euros 
-Llidrioles 280,87 euros 
-Patrocinadors efectiu 2.388,56 
-Ingresos totals 18.795,53 euros 
-Despeses 1.238,56 euros 
Total positiu 17.556,97 euros 
Gregorio Molina, en nom de la Creu Roja 

de Capdepera, vol donar les gràcies per 
I' ajuda de tots els qui han fet possible 
aquesta festa de la Solidaritat i comunicà, a 
tots els coHaboradors, la carta rebuda de 
Marcelo Unamuno del Departament del 
Cooperació Internacional valorant la feina 
realitzada i felicitant-se per 1' èxit obtingut. 



capdepera fa 20 anys 

Fa ~~ anys, 
Q)Jt\l 

D 0 51, març 1985 
Portalet 

deia ... 

Amb motiu de la inauguració de 1' escola de 
"S 'Au ba", en aquell llunyà número de març de 1985, dèiem: 
A part de qualsevol consideració particular que es vulgui 
fer, la inauguració d'una nova escola és un aconteixement 
positiu. Una escola, "per se", és una cosa bona, 
intrínsecament bona. Cercar-li connotacions 

31 

Entrevistes 
Josep Manuel García i Antoni Juan, membres del 

Radioclub Cultural Capdepera foren els nostres entrevistats, 
fa 20 anys. Sobre les seves curolles · radiofòniques, ens 
manifestaren: "A nivell personal, la radioafició és 
enriquidora des de tots els punts de vista. S'estimula 
l'aprenentatge d'idiomes, s 'intercanvien informacions 
culturals, s 'amplien cada dia els coneixements 
geogr~fics i es fàn amistats ( .. .) És necessari superar 
uns examens, per poder ser radiofàcionat (..) Tota la 
filosofia d'aquests examens es pot resumir en: el 
radioaficionat ha de ser un cavalla " Anàvem a dir 
que la radiafició degué ser una mena d'anticipació de 
l'Internet d'avui en dia, però és evident que aquella filosofia 
de què ens parlaven els entrevistats només hi ha arribat a 
mitges, a la xarxa: per Internet hi naveguen molts cavallers, 
i princeses, però també tota 1' escòria humana. 

negatives és cercar cinc peus a un moix. I és /'-- Altres seccions 
que faltaren veus que expressaren la seva ~=ê> ~ ~ - Per què? 
alarma pels possibles efectes de desintegració _,.....,.., ft - Dècimes aguades. Es Pator de son 
social de la nova escola, derivada del fet que -·"" 4> Perdiu 
els nins de Capdepera i Cala Rajada anassin -Agenda de la Vila 
a centres escolars separats. - Història de Capdepera: 

Plaça des Sitjar 
- Dia 15 es va inaugurar la nova 

escola de Cala Rajada, "S' Auba". Hi 
assistiren el delegat del Govern, Sr. Martín 
Plasencia; el director provincial d'Educació, 
Sr. Crespí; i les autoritats locals. 

- Del 2 al 9 d'aquest mes va romandre oberta 
l"'Expo-Neu", exposició fotogràfica sobre la nevada del 
mes de gener, a cas Mestre de son Not. 

-Alguns carrers de Capdepera ja han rebut la pri
mera capa asfàltica, acabant amb el suplici de bonys, forats 
i pols. 

- La nova junta directiva d"'Es Faralló", en els 
seus càrrecs principals, ha quedat constituïda així: president, 
Antoni Alcover; vicepresident, Miquel Alzina; 
secretari,Guillem Garau; tresorer, Manuel Leal. 

- Si el mes passat parlàvem de Ràdio Capdepera, 
aquest mes ho hem de fer de Ràdio Cala Rajada, una altra 
emissora que ha començat a emetre en el nostre poble. 

-Un que toma a la palestra. Es tracta de Bartomeu 
Melis "Meyme", que ara firma les seves cròniques en el 
diari "Última Hora". 

- Els dies 9 i 1 O va girar visita pastoral als pobles 
de la comarca, el Bisbe de Mallorca, Sr. Teodor Úbeda. 

-La sempre dificil i conflictiva Comissió Munici
pal d'Urbanisme, ha passat a mans de Xisco Terrassa 
(LLAC). No sabem a quins criteris respon aquesta 
assignació ni els motius pels quals ha cessat en Toni Moll 
"Miquelet". 

Capítol XXIV. JoanSanchoAlzamora"Coll" 
- Materials per a la nostra història: Les 

obres de restauració del Castell. Josep 
Terrassa 

- Monòleg amb 1' estel de 1' auba: 
Suggeriments per a una rua. Joan Rai 

- El silenci. Gregori Mateu Estarelles 
- Des del Castell amb amor. Cap Roig 
- Capdepera, terra de centenaris. Miquel Lliteres 

"Catoi" 
- Mestre Lau. Es Xoric de son Xona 
- Avui amb ... llibres de text. Llapis, tinta, tinter 
- Chequeo a Cala Rajada: escuelas públicas. Juan 

Pujadas 
- Així va el món. Cap Verm ell 
-Esports 

Articles de menatge 
Li feim la seva pintura, en 

qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta, 12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

----------------------------- per Felip Esteva Castro 

TÀXON: HIPPOCREPIS BALEARICA SUBSP. BALEARICA FAMÍLIA: FABÀCIES 
NOM COMÚ: VIOLETA DE PENYAL 
COMUNITAT: AL. ASPLENIETEA TRICHOMANIS. ASS HIPPOCREPIDETUM BALEARICAE 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Arbust perennifoli, llenyós, 
formant coixinets. Fulles glauques, peciolades, compostes, 
imparipinnades, amb els folíols oval-lanceolats. Flors grogues amb 
nerviacions vermelles. Fruit en llegum: 

FLORACIÓ: De gener a maig. 

HABITAT: Vegetació rupestre no litoral. És una planta caracte
rística dels cingles i parets verticals de les muntanyes i turons. Viu 
a les encletxes del rocam. 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies ( Mallorca i Menorca ) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: La trobam amb molta 
abundància al penyassegat-roquissar a baix de la Talaia Nova, en 
menys quantitat al puig de s'Àguila, i alguns peus dispersos al puig 
Negre-Cova Negra. 

OBSERVACIONS: Forma unes mates arrodonides que quan està 
florida ornamenta les muntanyes, els mesos de març i abril, que és 
quan es troba en màxima floració 

I 


